
|  COTIDIAN REGIONAL  |  Joi, 23 ianuarie 2014  •  Nr. 489   •  1 leu  •  12 pagini www.transilvaniareporter.ro

Director: Vasile Dâncu

OPINIE | IOAN STANOMIR,
1990-Ion Raţiu. 
Despre România care ar fi  putut fi  pag. 4

CULTURĂ | CARTE
Varujan Vosganian despre Cartea şoaptelor 
la Stockholm pag. 5

1 €      4,5301  lei
1 $      3,3447  lei

Salvamontist: „A fost frustrant să văd echipele de salvare trecând în direcţia opusă accidentului”
Codrin Roman, un voluntar Salvamont Cluj, a descris ieri, într-o conferință de presă, modul în care a reușit să 
stabilească relativ precis locul prăbușirii avionului care a picat luni în Munții Apuseni, dar și frustrarea pe care a 
resimțit-o când a văzut că echipele de salvare erau ghidate de autorități  în direcție opusă. 

Scanează codul QR alăturat sau intră pe transilvaniareporter.ro www.transilvaniareporter.ro și vedeți cum a 
fost posibil acest lucru.
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Ponta: Raportul 
MCV arată că România 
a făcut progrese

Numărul � rmelor intrate 
în insolvenţă, în creştere 

Premierul Victor Ponta a declarat 
miercuri, în debutul ședinței de Gu-
vern, că Raportul MCV publicat de Co-
misia Europeană arată că România a 
făcut progrese importante, indiferent de 
interpretările politice care se dau acestui 
document. 

Numărul fi rmelor din judeţul Bistriţa-
Năsăud care au intrat în procedură de 
insolvenţă în cursul anului 2013 a fost de 
675, cu 23 mai multe faţă de anul prece-
dent, potrivit statisticilor publicate pe site-
ul Registrului Comerţului.

9.091    
locuri de muncă vacante au fost înreg-
istrate, miercuri, în evidențele Agenției 
Naționale pentru Ocuparea Forței de Muncă 
(ANOFM), iar cele mai multe sunt în județele 
Cluj (1.472), Arad (591), Prahova (527) și în 
municipiul București (1.009). 

CIFRA ZILEI   |  JOBURI 

Transport gratuit 
pentru elevii din școlile 
private și confesionale 
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Din acest an și pe elevii din școlile private 
și confesionale din Cluj-Napoca vor benefi -
cia de transport gratuit, a anunţat primarul 
Emil Boc. Astfel, cei care utilizează trans-
portul în comun pentru a ajunge la școală 
sau la locul unde își desfășoară activitățile 
extra-curiculare în care sunt implicați vor 
benefi cia de două linii gratuite.

Demisii în lanţ după 
accidentul din Apuseni

Tragicul accident în care pilotul Adri-
an Iovan şi studenta Aurelia Ion 

şi-au piedut viaţa luni în judeţul Alba 
continuă să ridice numeroase semne de 
întrebare. Deşi autorităţile au prezentat 
un raport stufos şi au anunţat şi măsuri 
care au culminat cu demiteri şi demisii, 
încă nu s-a făcut complet lumină asupra 
cauzelor producerii acestei tragedii, dar 
mai ales asupra bâbâielilor de care au dat 
dovadă instituţii importante ale statului 
precum Serviciul de Telecomunicaţii 
Speciale, ROMATSA sau ISU în găsirea 
victimelor, căutările durând peste şase 
ore. Secretarul de stat din MAI, Con-
stantin Chiper, a fost demis. Şeful IGSU 
Ion Burlui, şi şeful ROMATSA, Aleo-
dor Fâncu, şi-au dat demisiile. Şi totuşi 

explicaţiile oferite în cele câteva zeci de 
pagini ale unui raport nu au fost deloc 
lămuritoare. Mai ales că declaraţiile 
se bat cap în cap. Astfel, în cursul zilei 
de miercuri, premierul României, Vic-
tor Ponta, a primit un raport din partea 
viceprim-ministrului Gabriel Oprea, în 
conținutul căruia sunt prezentate date 
despre aeronava prăbușită în Munții 
Apuseni, misiune, echipaj, fi lmul eveni-
mentelor şi concluziile analizei efec-
tuate. În cuprinsul documentului se 
menționează faptul că pilotul aparatului 
de zbor, Adrian Iovan, a luat legătura 
cu Centrul de control zonal Cluj. 
Informația este însă infi rmată de șeful 
ROMATSA Cluj, Gelu Sulițeanu. Rapor-
tul întocmit în baza informațiilor furni-

zate de Ministerul de Interne, Minister-
ul Transporturilor, Ministerul Apărării 
Naționale, Ministerul Sănătății, Servici-
ul de Telecomunicații Speciale relatează, 
printre altele, faptul că „la ora 15.18: fi ind 
la circa 36 km, după ce a trecut de Sibiu, la 
altitudinea de 2600 de metri, nereușind să 
contacteze centrul de informare a zboruri-
lor Bucureşti, pilotul a intrat în legătură cu 
Centrul de control zonal Cluj”.

Șeful ROMATSA Cluj, Gelu 
Sulițeanu, a explicat pentru Transilvania 
Reporter că „Centrul de control zonal 
Cluj” la care se face referire în raport nu 
mai există de ani buni. Potrivit șefului 
ROMATSA Cluj, aici mai există doar 
stații radio controlate de la București.

Paginile 6-7

Efectele unei tragedii.

E greșit ce scrie în raport. Nimeni nu a luat legătura cu Clujul și nimeni din avion nu 
a vorbit cu cineva de la Cluj. De la Cluj absolut nimeni nu a vorbit cu pilotul acelui 

avion. Ei au vorbit doar cu Sibiul. În raport este greșită exprimarea. Acolo scrie „Centrul 
zonal de Control Cluj”, ori așa ceva nu există. Există doar Centrul de Control Regional de la 

București care are un sector Cluj. La Cluj exista pe vremuri un centru regional ce a fost mutat 
apoi la București. Sectorul Cluj presupune niște stații radio controlate de la București”, 

a explicat Gelu Sulițeanu
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ANUNŢ CTP

Abonamente 2014
În  atenţia  pensionarilor şi  persoanelor 

care beneficiază de transport urban  gratuit  
pe  baza  L 118/1990, L 189/2000 şi OUG 
214/1999.

Ca urmare a H.C.L. Nr. 715/2007, 
completată prin prevederile H.C.L. Nr. 
195/2009,  toate persoanele vârstnice şi 
pensionarii cu domiciliul stabil în mu-
nicipiul Cluj-Napoca, ale căror venituri 
lunare sau cuantumuri înregistrate pe cu-
ponul de pensie la rubrica „Total dreptu-
ri” sunt de până la 1300 RON sau cuprinse 
între 1301 şi 1500 RON, beneficiază de gra-
tuitatea transportului urban pe mijloacele 
de transport în comun pe toate liniile şi, 
respectiv, pe o singură linie. Se vor elibera 
abonamente gratuite pe toate liniile pen-
tru toate persoanele vârstnice şi pension-
arii cu domiciliul stabil în Cluj-Napoca, 
care au împlinit vârsta de 70 ani (indifer-
ent de cuantumul venitului sau al pensiei), 
precum şi pentru cetăţenii de onoare ai 
municipiului Cluj-Napoca (indiferent de 
cuantumul venitului).

De asemenea, persoanele beneficiare 
ale L 118/1990, L 189/2000 şi OUG 214/1999  
primesc abonamente gratuite pe toate lini-
ile  pentru transportul în comun din muni-
cipiul Cluj-Napoca şi pe anul 2014. 

Reamintim persoanelor încadrate în cat-
egoriile de mai sus ca eliberarea abonamen-
telor  pentru anul 2014 se mai desfăşoară 
în perioada 23.01.2014 – 31.01.2014, la 
următoarele puncte de eliberare a abona-
mentelor:

» Cart. Mărăşti 
– SEDIU CTP: B-dul 21 Dec. nr.79A
–ARTE PLASTICE: Str. A. Vlaicu
– IRA: Str. A. Vlaicu
» Cart. Gheorgheni 
– BISTRIŢEI: Str. N. Titulescu
– BĂIŞOARA: Al. Băişoara
» Cart. Zorilor 
– ZORILOR: Str. Observatorului
» Cart. Manastur
– MINERVA: Str. Primăverii
– CÂMPULUI: Cl. Manastur
– CALVARIA : Str. Primăverii
» Cart. Grigorescu  
– 1 DECEMBRIE 1918: Str. Fântânele
– BUZĂU: Str. Al. Vlahuţă
» Cart. D. Rotund, Iris 
– GARA: P-ta Gării
– CLUJANA: P-ta 1 Mai
» Centru 
– P-ta M.VITEAZUL: P-ta M.Viteazul

Pensionarii şi persoanele vârstnice vor 
avea asupra lor următoarele documente:

» Buletin / carte de identitate;
» Ultimul cupon de pensie (ianuarie 2014);
» Ultimul abonament –  se va preda; 
» Fotografie  recentă;
» În plus, beneficiarii  L118, L189 şi OUG214  
vor prezenta la biroul de abonamente:
» Decizia sau Hotărârea de la C.J. de Pensii 
Cluj ;
» Două copii după ultimul cupon de pensii.

Persoanele care în anul 2013 nu au ben-
eficiat de abonament sau l-au pierdut se 
vor prezenta la biroul de abonamente SE-
DIU CTP Cluj-Napoca SĂ – B-dul 21 Dec. 
nr. 79A, având asupra lor şi decizia de pen-
sionare.

Începând cu data de 03.02.2014 elib-
erarea abonamentelor se va face numai la 
biroul de abonamente SEDIU CTP Cluj-
Napoca SĂ – B-dul 21 Decembrie 1989, nr. 
79A.

CTP Cluj-Napoca

Elevi intoxicaţi cu produse  
din Programul „Laptele şi cornul”

Elevii din școlile confesionale 
și private vor primi gratuități

 SATU MARE

Peste de 40 copii, cu 
vârstele între 12 şi 14 

ani, de la Şcoala Generală 
din localitatea Odoreu au 
fost transportaţi miercuri 
la Spitalul Judeţean de 
Urgenţe (SJU) Satu Mare 
cu toxiinfecţie alimentară, 
după ce au consumat pro-
duse lactate prin progra-
mul „cornul şi laptele”. 
Purtătorul de cuvânt al SJU, 
Constantin Demian, a de-
clarat pentru Agerpres, că 
în total au ajuns 43 de copii 

şi se pare că fenomenul s-a 
oprit. „Sunt 43 în total, pare-
se că s-au oprit. Nu s-au mai 
anunţat alţii, la dispensarul din 
comună nu mai sunt copii. S-ar 
putea, totuşi, să mai apară ca-
zuri izolate, la o oră sau două”, 
a declarat Demian.

Copiii acuzau 
dureri la burtă şi 
aveau vărsături
„Majoritatea copiilor au 

prezentat forme uşoare ale 
toxiinfecţiei alimentare, iar la 
câteva ore de la prezentarea 

în cadrul Unităţii de Primiri 
Urgenţe au părăsit unitatea 
noastră în stare mult ameliorată. 
Pentru şapte dintre copii s-a 
luat măsura internării în cadrul 
secţiei de Boli Infecţioase iar alţi 
trei au fost internaţi la Pedi-
atrie”, a declarat purtătorul 
de cuvânt al SJU, Constantin 
Demian.

Preşedintele Consili-
ului Judeţean, Adrian Ştef, 
a spus că programul „cornul 
şi laptele” a fost oprit pentru 
a se identifica lotul din care 
au consumat aceşti copii. 
„Am dispus urgent să oprim 
furnizarea consumului de lapte 
în şcolile din judeţ până când 
identificăm din ce lot a apărut 
această problemă, dacă laptele 
a fost de vină şi n-au consumat 
altele aceşti copii. Am cerut spi-
talului să identificăm paturile 
libere pe toate secţiile, dacă 

apar copii şi din alte părţi ale 
judeţului să putem face faţă ur-
gent. Colegii de la spital au spus 
că nu ar fi un caz grav, primesc 
perfuzie, ce este necesar”, a de-
clarat Ştef.

Prefectul Eugeniu Avram 
a declarat că a fost sesizată 
Direcţia de Sănătate Publică 
şi Direcţia Sanitar Veterinară 
şi pentru Siguranţa Ali-
mentelor, care au demarat 
anchete pentru stabilirea 
cauzei. „Problema este să nu 
apară în tot judeţul, legat de 
furnizorul de lapte, o să luăm 
măsuri. Ferească Dumnezeu să 
apară în tot judeţul, eu aseme-
nea informaţii nu am”, a spus 
prefectul. 

Programul „cornul şi 
laptele” este derulat de Con-
siliul Judeţean, care a con-
tractat mai multe firme pen-
tru furnizarea produselor.

 TRANSPORT ÎN COMUN

După ce, la începutul anului, pri-
marul municipiului Cluj-Napoca, 

Emil Boc, declara că toți elevii clujeni 
care utilizează transportul în comun 
pentru a ajunge la școala la care învață 
vor beneficia de două linii gratuite, 
acest a declarat că instituția pe care o 
conduce îi va sprijini și pe elevii din 
școlile private și confesionale. Astfel, 
cei care utilizează transportul în comun 
pentru a ajunge la școală sau la locul 
unde își desfășoară activitățile extra-
curiculare în care sunt implicați vor 
beneficia și ei de două linii gratuite.

Și elevii din învățământul privat 
acreditat vor beneficia de gratuități la 
transportul în comun, pe două linii în 
vederea deplasării la școală. În cazul în 
care nu utilizează transportul în comun 
pentru deplasarea la școală, dar sunt 
implicați în activități extracuriculare pot 
beneficia de această gratuitate.

„Toți elevii din municipiu, dacă au 
nevoie de transport în comun pentru a 
ajunge la școală beneficiază de transport 
gratuit pe două linii. Cei care nu au nevoie 
de transportul în comun dar sunt împlicați 
în activități organizate de școli, cluburi 
sportive, palate ale copiilor, administrațiile 
județene ale taberelor și bazelor sportive, 
turistice, de agrement, instituții de cultură, 
asociații sau fundații vor beneficia de 
gratuități pe două linii.

Orice elev din acest oraș prins într-o ac-
tivitate educativă beneficiază de transport 
gratuit. Sperăm să diminuăm absențele el-
evilor la școală și să mărim gradul de impli-
care al elevilor în activități extra-școlare”, a 
declarat Emil Boc.

Noile gratuități vor intra în vigoare 
începând cu data de 1 martie, școlile 
din muncipiu având responsabilitatea 
de a strânge toate solicitările, pentru ca 
mai apoi acestea să ajungă la CTPCN 
(fostul RATUC) care va emite abona-
mentele.

„Școlile trebuie să se implice direct și 
să ia de la fiecare copil prin intermediul 
părinților o declarație pe proprie răspundere 
legată de motivul pentru care are nevoie de 
abonament. Pe baza declarației se vor întoc-
mi  liste de către școli, CTPCN face abona-
mentele care vor fi trimise școlilor și apoi se 
vor distribui elevilor. Sistemul este reglat cu 
școala pentru că nu vrem să punem elevii 
pe drumuri. Diriginții vor putea gestiona 
această situație”,  a explicat Emil Boc.

Cu toate acestea, elevii vor fi 
monitorizați anual, iar cei cărora le-a 
fost scăzută nota la purtare din cauza 
cumulului de absențe nu vor mai ben-
eficia de gratuități.

„Din septembrie se fac alte abonamente 
pentru ca cei care au avut nota la purtare 
scăzută din cauza absențelor nu vor mai 
beneficia de această gratuitate. Statul nu 
plătește pentru ca elevul să chiulească. Este 
o chestiune de bun simț”, a încheiat edilul 
șef al orașului.

� Radu�Hângănuţ

Starea generală a copiilor este relativ bună 
deocamdată, ne�ind identi�cate cazuri care 

necesită internarea peste noapte la spital. Copiii 
acuzau dureri la burtă şi aveau vărsături.
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Victor Ponta: 

Raportul MCV arată că 
România a făcut progrese

ANALIZĂ

Antonescu nu 
exclude remanierea 
unor miniştri liberali

Activitatea miniștrilor liberali va fi  
analizată în cadrul Delegației Perma-
nente a PNL care va avea loc în perio-
ada următoare, existând posibilitatea ca, în 
une le cazuri, „să se procedeze și la remanieri”, 
a declarat miercuri președintele partidului 
Crin Antonescu. 

Referitor la motivele care l-au determi-
nat să nu îi solicite, în calitate de președinte 
al PNL, ministrului Radu Stroe să își 
prezin te demisia, Antonescu a precizat că 
nu își dorește să se substituie partidului.  
„Pentru că nu are rost să prejudec eu o decizie 
a partidului, pentru că ne despart câteva zile, o 
săptămână de acest moment de bilanț și pentru 
că nu doresc, nu mi-am dorit niciodată să mă 
substitui eu partidului. Luăm în discuție (în 
Delegația Permanentă — n.r.) activitatea tutu-
ror miniștrilor. În această evaluare nu e deloc 
exclus ca, în unele cazuri, să se procedeze și la 
remanieri”, a spus Antonescu. 

Întrebat dacă și-ar fi  prezentat demi-
sia de onoare dacă s-ar fi  afl at în situația 
ministrului Radu Stroe, Antonescu a rep-
licat: „Asta este o istorie contrafactuală și 
nu răspund la întrebarea asta. Fiecare face ce 
consideră de cuviință. Persoanele, individual, 
oamenii politici își iau deciziile lor, partidele, 
conform statutelor lor, iau propriile decizii”, a 
subliniat Antonescu. 

El a susținut că, în cazul accidentului 
aviatic din județul Cluj, ar trebui „să fi e 
localizată responsabilitatea în zona de vârf”, 
fi indcă astfel de situații demonstrează vul-
nerabilitatea sistemului din România în caz 
de posibilă catastrofă. 

DOSAR

Procurorii au dispus 
începerea urmăririi 
penale in rem în cauza 
accidentului aviatic

Procurori ai Secției de urmărire penală 
din cadrul Parchetului de pe lângă Curtea 
de Apel Alba Iulia au dispus miercuri în-
ceperea urmăririi penale in rem în cauza 
privind accidentul aviatic produs luni în 
Munții Apuseni pentru încălcarea de către 
personalul aeronautic civil a îndatoririlor de 
serviciu sau neîndeplinirea lor, dacă fapta 
este de natură să pună în pericol siguranța 
zborului, și vătămare corporală din culpă. 

Cercetările continuă pentru stabilirea 
cu exactitate a cauzelor și împrejurărilor 
producerii accidentului, se menționează 
într-un comunicat transmis miercuri de 
către Parchetul de pe lângă Curtea de Apel 
Alba Iulia. 

„Facem precizarea că începerea urmăririi 
penale este o etapă a procesului penal 
reglementată de Codul de procedură penală, 
având ca scop crearea cadrului procesual de 
administrare a probatoriului, activitate care nu 
poate, în nicio situație, să înfrângă principiul 
prezumției de nevinovăție”, se mai arată în 
documentul citat. 

Procurorul general al Parchetului de pe 
lângă Curtea de Apel Alba Iulia, Augustin 
Lazăr, a declarat, miercuri, pentru Ager-
pres că în cauză au fost dispuse nai multe 
expertize și au fost audiate mai multe per-
soane — martori și părți vătămate a căror 
stare de sănătate le permite să vorbească cu 
procurorii. 

 ÎN CONTRADICTORIU

Premierul Victor Ponta a declarat 
miercuri, în debutul ședinței de 

Guvern, că Raportul MCV publicat de 
Comisia Europeană arată că România a 
făcut progrese importante, indiferent 
de interpretările politice care se dau 
acestui document. 

„Am văzut raportul MCV. Indiferent de 
interpretările politice care, evident, nu vor 
lipsi, am auzit ce a spus purtătorul de cu-
vânt al Comisiei Europene: România a făcut 
progrese importante și substanțiale. Suntem 
în continuare, din punctul de vedere al Co-
misiei, pregătiți să intrăm în Spațiul Schen-
gen, decizia va fi  una politică a statelor 
membre”, a afi rmat premierul. 

În acest context, Victor Ponta i-a 
cerut ministrului Justiției, Robert Ca-
zanciuc, să prezinte „în mod echilibrat” 
conținutul raportului. 

„Toate lucrurile care sunt trecute în ra-
portul MCV vă rog să le prezentați și să le 
explicați într-un mod echilibrat și profesio-
nist, indiferent de modul în care, în tradiția 
deja cunoscută, vor fi  speculate politic”, a 
spus Ponta. 

Rapoartele privind progresele înre-
gistrate de România și Bulgaria în cadrul 
Mecanismului de Cooperare și Verifi care 
au fost adoptate și prezentate miercuri, 
la Bruxelles, de Mark Gray, purtător de 
cuvânt al Comisiei Europene. 

România a făcut progrese în numer-
oase domenii de la ultimul raport în 
cadrul MCV, a declarat purtătorul de 
cuvânt al Comisiei Europene. 

„Bilanțul instituțiilor-cheie din dome-
niul judiciar și în materie de integritate a 
rămas pozitiv, în ciuda unor circumstanțe 
uneori difi cile. A continuat adoptarea unor 
modifi cări legislative necesare și îndelung 
așteptate, iar spiritul de cooperare dintre 
instituțiile judiciare și Ministerul Justiției 
contribuie la soluționarea problemelor de 
ordin managerial. În acest sens, situația a 
benefi ciat de atmosfera mai calmă din punct 
de vedere politic din ultimii ani”, a spus 
Mark Gray. 

Purtătorul de cuvânt al executivu-
lui comunitar a adăugat că,  cu toate 
acestea, persistă preocupările legate de 
independența sistemului judiciar și sunt 
multe exemple de rezistență la măsurile 
în materie de integritate și anticorupție.

Boc: Raportul MCV, 
mai dureros decât 
o moţiune de cenzură 
„Acest raport pe justiție marchează 

regresul României în planul democrației 
și al statului de drept. Este o moțiune de 
cenzură la adresa Guvernului României 
și la adresa guvernării USL. Dacă nu au 
moțiune de cenzură în Parlament, pentru că 
au 70%, din nefericire moțiunea de cenzură 
ce vine de la Bruxelles prin MCV este mai 
dureroasă. Este de fapt un vot de blam la 
adresa guvernării USL care, repet, face re-
grese importante în ce privește progresele 
țării noastre pe linia statului de drept, a 
democrației și a justiției independente”, a 
spus fostul premier.

Este evidentă preocuparea europenilor pentru respectarea 
de către toate statele membre a principiilor care au stat 

la baza constituirii Uniunii, inclusiv cele legate de statul de drept și justiție. 
Tocmai de aceea, parlamentarii PNL au susținut raportul LIBE adoptat 

în PE, care garantează un tratament egal pentru toate statele membre 
în veri� carea criteriilor de la Copenhaga. Respectarea statului de drept 

trebuie să � e și este o preocupare permanentă și democratică și la București, 
ca și la Bruxelles, Paris sau Berlin”, Cristina Pocara, deputat PNL

În schimb purtătorul de cuvânt 
al PNL, Cristina Pocora, a declarat 
miercuri că aprecierile CE privind ac-
tivitatea ANI, DNA, CSM și a altor 
instituții arată că nu se poate invoca 
intervenția politicului în justiție. 

„În ceea ce privește aprecierile con-
stante ale CE privind activitatea ANI, 
DNA, CSM și a altor structuri similare, 
acestea demonstrează că nu se poate cla-
ma intervenția politicului în justiție, ci 
dimpotrivă. PNL a susținut întotdeauna 
independența justiției, a luat toate deciziile 
în acest sens, așa cum a fost de exemplu și 
nominalizarea la Ministerul Justiției a Mo-
nei Pivniceru, o persoană neimplicată politic 
și cu o impecabilă reputație profesională”, a 
spus Pocora. 

Pocora: Politicienii români 
să înceteze practica 
politizării acestor rapoarte
Cristina Pocara a făcut apel la politi-

cieni să nu mai politizeze raportul MCV. 
„În momentul de față putem face un apel 

la politicienii români să înceteze practica 
politizării și dramatizării acestor rapoarte 
ale CE. Atragem atenția din nou că un docu-
ment care are rolul teoretic de a îndrepta 
situația României devine mai degrabă un 
instrument de luptă politică internă”, a 
afi rmat deputatul PNL. 

Purtătorul de cuvânt al PNL a sub-
liniat că raportul prezentat arată că 
România a făcut progrese și că în ceea 
ce privește independența justiției, 
purtătorul de cuvânt al CE, Mark Gray, 
a vorbit de unele exemple, și nu de o 
tendință generală. De asemenea, Pocora 
a spus că în privința Schengen, CE arată 
că evaluarea privind aderarea la spațiul 

de liberă circulație și MCV sunt exerciții 
diferite. 

„Este evidentă preocuparea europenilor 
pentru respectarea de către toate statele 
membre a principiilor care au stat la baza 
constituirii Uniunii, inclusiv cele legate de 
statul de drept și justiție. Tocmai de aceea, 
parlamentarii PNL au susținut raportul 
LIBE adoptat în PE care garantează un 
tratament egal pentru toate statele membre 
în verifi carea criteriilor de la Copenhaga. 
Respectarea statului de drept trebuie să fi e și 
este o preocupare permanentă și democratică 
și la București, ca și la Bruxelles, Paris sau 
Berlin”, a susținut ea. 

Deputatul PNL a indicat referitor la 
deciziile luate de Parlament în decem-
brie 2013 că legea amnistiei a fost blocată 
în acest for, ca urmare a opoziției PNL și 
că partidul a decis respingerea la redis-
cutare a „suspiciunilor” privind Codul 
penal. 

„Nimeni nu a încercat să încalce le-
gea sau să-i protejeze pe infractori”, a 
adăugat ea. 

În ceea ce privește revizuirea 
Constituției, Cristina Pocora a subliniat 
că textul legii a fost fi nalizat, urmând 
ca eventualele modifi cări să fi e făcute 
după primirea observațiilor Comisiei de 
la Veneția. 

„Procesul de revizuire a Constituției a 
fost total transparent”, a susținut depu-
tatul PNL. 

Pocora a afi rmat că în proiectul 
Legii fundamentale, sunt prevederi 
care întăresc principiul independenței 
justiției și defi nesc și mai bine separația 
puterii în stat. 

„Propunerea de revizuire include foarte 
multe prevederi care extind drepturile și 
libertățile civile”, a evidențiat ea.
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OPINII

1990 este un an-punte, ce duce 
mai departe obsesiile, fo-

biile şi urile comuniste. Fervoarea 
fesenistă conferă acestei credinţe pu-
terea unei adevărate religii politice.
Pontif al fesenismului, Ion Iliescu 
prezidează la această geneză, din care 
se iveşte un regim al patronajului şi fa-
natismului.

În acest tablou colorat de furia străzii 
proletare, Ion Raţiu are alura solitară a 
unui liberal rus în mijlocul Revoluţiei 
din Octombrie. Exilatul este detestat 
cu pasiune de cei care îi privesc papio-
nul ca pe un accesoriu vestimentar 
reacţionar, este atacat ca trădător de ţară 
şi agent al imperialismului.Neînţeles, 
hulit şi ridiculizat, Ioan Raţiu intră în 
această Românie rătăcită cu seninătatea 
cu care un alt Ion Raţiu, străbunul său, 
a iniţiat lupta Memorandistă. Căci în 
fi rea sa timbrul anglo-saxon al libertăţii 
se altoieşte pe obstinaţia transilvană. 
Nimic nu este mai puternic şi difi cil de 
înfrânt decât aceasta temeritate politică 
ce înfruntă violenţa. Nimic nu este mai 
impresionant decât acest curaj suicidar 
de a lupta în contra unui curent ce pare 
câştigător şi implacabil.

20 mai 1990 este capătul de drum 
al acestui parcurs în care exilatului îi 
este dat să descopere, după decenii, in-
gratitudinea patriei pentru care a lup-
tat. România fesenistă îl înconjoară cu 
urletele ei şi îi dăruieşte şansa teribilă de 
a fi  respins ca un corp străin de propria 
sa naţiune. Transilvania ieşită din trau-
ma de la Târgu-Mureş este matricea din 
care se naşte mutantul ceauşist al „Vetrei 
Româneşti”. Urmaşul lui Raţiu devine 
un aliat al maghiarilor „iredentişti”. 
Unitatea ţării ameninţate este apărată 
de cei care, sub ceauşism, au plămădit 
aluatul xenofobiei comuniste.

Ion Raţiu este, pe 20 mai 1990, 
alegerea pe care România o refuză, 
cu energie şi entuziasm. Elogiul 
proprietăţii private şi al capitalismu-
lui sună subversiv pentru cei care 
mărşăluiesc pe străzile Bucureştiului. 
Ion Raţiu este parte a unei lungi tradiţii 
whig, ce pune în centrul proiectului 
său încrederea în capacitatea individu-
lui de a se guverna autonom. Adversar 
intransigent al comunismului, ( „Policy 
for the West” este un avertisment pro-
fetic), Ion Raţiu înfruntă fesenismul cu 
moderaţia infl exibilă cu care cei de di-
naintea sa au refuzat pactizarea cu tira-
nia. În platoul de televiziune al dezbat-
erii prezidenţiale, Ion Raţiu înfăţişează 
ima ginea unei Românii care ar fi  pu-
tut fi , dar nu a fost să fi e niciodată - o 
Românie a seninătăţii şi limpezimii 
democratice, înfi ptă în solul tradiţiei şi 
hrănită de luminile Occidentului.

Franctiror în acest univers de mutanţi 
leninişti, Ion Raţiu este o coloană din 
templul ruinat al vechii Românii. Noua 
Românie, cea ivită din blocuri şi fab-
rici, din delaţiune şi complicităţi, îşi 
are în Ion Iliescu efi gia învingătoare. 
Triumfător în înfrângere, neînduple-
cat în fi delitatea faţă de libertate şi 
domnia legii, Ion Raţiu a însemnat, în 
îndepărtatul an 1990, alternativa la bar-
barie şi izolare. Din această alternativă 
se nutreşte şi visul libertăţii noastre de 
acum. Neînduplecat şi donchişotesc, la 
rândul său.

Criza din învăţământul 
românesc a atins noi di-
mensiuni după scandalul 
de corupţie de la Şcoala 
10. Problema nu e că „se 
strânge fondul clasei” 

ilegal, dacă se face la presiunea cadre-
lor didactice, sau legal, dacă se face la 
iniţiativa părinţilor, problema e că nu 
există soluţii pentru copii. 

Fără acest fond al clasei, bani 
neimpozitaţi, învăţământul public s-ar 
prăbuşi. Tot ce înseamnă mobilier, ma-
terial didactic şi produse de curăţenie 
din şcoli cade în sarcina părinţilor. S-a 
dezvoltat o reţea clandestină, paralelă şi 
nereglementată, care susţine funcţionarea 
unui sistem afl at în moarte clinică.

Un studiu făcut de OECD (Organizaţia 
Economică pentru Cooperare şi Dezvol-
tare) situează elevii români printre cei 
mai nefericiţi din lume şi cu cele mai 
slabe rezultate. Suntem într-un club select 
alături de Cipru, Bulgaria, Grecia şi Ser-
bia, ţări devastate de războaie şi de fali-
ment. În acest punct se situează educaţia 
din România, iar viitorul nu e prea roz.
Ne place să-i privim de sus pe ceilalţi şi 

să ne lăudăm cu rezultatele obţinute de 
o elită la olimpiade internaţionale, iar de 
restul se alege praful. Suntem asaltaţi de 
mediocritate, de violenţă şi de prostie 
la tot pasul. Nimănui pare că nu-i pasă. 
Învăţătoarea Dana Blându n-a făcut decât 
să scoată mizeria la suprafaţă. Cine va 
avea curajul să reformeze sistemul, să-i 
alunge pe ticăloşi şi să le dea o şansă ce-
lor care într-adevăr doresc să educe. Cine 
va ierarhiza şcolile, cine va impune taxe 
pentru a fi nanţa sistemul şi pentru a-l 
scoate din ipocrizie, cine va schimba mo-
dalitatea în care sunt promovaţi profe-
sorii şi cine va renunţa la materiile inutile 
şi va reuşi să impună o programă suplă 
şi efi cientă?

Părinţii, într-o lume tot mai încâlcită, 
privesc cu îngrijorare către viitor. Nu au 
soluţii, iar ceea ce este şi mai grav, e fap-
tul că,  la un moment dat, după ani de 
sacrifi cii, cedează. Nu mai au puterea 
să-şi susţină copiii. Şi aici nu e vorba de 
resurse materiale, ci de cele morale. Orice 
ar face, proastele exemple de la şcoală, 
din societate, înving. Şi aşa, viaţa noastră 
de zi cu zi se deteriorează. Cine are curaj 
să ofere o speranţă copiilor noştri?

1990 - Ion Raţiu. 

Despre România 
care ar �  putut � 

Copiii din România, 
elevi slabi şi nefericiţi
Cine le dă o speranţă?

Ion Raţiu este, pe 20 mai 1990, 
alegerea pe care România o 

refuză, cu energie şi entuziasm. 
Elogiul proprietăţii private şi al 

capitalismului sună subversiv 
pentru cei care mărşăluiesc pe 

străzile Bucureştiului. 
Ion Raţiu este parte a unei lungi 

tradiţii whig ce pune în centrul 
proiectului său încrederea în 

capacitatea individului de a se 
guverna autonom. 

Ioan Stanomir,  
scriitor

Emilian Isailă,  
jurnalist
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  |  5TRANSILVANIA
ARTĂ CULTURĂ

EXPOZIŢIE

Prima ediţie a Târgului 
Meşterilor Populari

În perioada 23-26 ianuarie 2014 va avea 
loc în centrul comercial Polus Center prima 
ediţie a Târgului Meșterilor Populari. Timp 
de patru zile, maeștri în arta tradițională 
le-au pregătit clujenilor o expoziție cu 
vânzare de obiecte tradiționale românești. 
Printre produsele ce vor fi  expuse se vor 
putea găsi decorațiuni din sticlă, costume 
populare, sculptură în piatră, mărgele 
tradiționale și goblenuri, aranjamente din și 
cu lavandă, podoabe din lemn, din ceramică 
pictată sau din metal gravat și piele, împleti-
turi, cusături și țesături tradiționale, jucării 
croșetate, păpuși tradiționale și multe altele. 
Tot acolo vizitatorii se vor putea bucura 
și de siropuri naturale, uleiuri presate la 
rece și chiar turtă dulce. Evenimentul se va 
desfășura în zona de food court a centrului 
comercial, între orele 10.00- 22.00.

TIFF, considerat printre cele 
mai interesante din lume 

VĂ INVITĂM LA SPECTACOLE

TEATRUL NAȚIONAL CLUJ
Azi, 23 ianuarie, ora 19.00 - Sala mare
„Sânziana și Pepelea” de Vasile Alecsandri. 
Regia: Alexandru Dabija.
Vineri, 24 ianuarie, ora 19.00 - 
Studio Euphorion
„Cerere în căsătorie” de A.P. Cehov. 
Regia: Sorin Misirianţu.
Sâmbătă, 25 ianuarie, ora 19.00 - 
Sala mare
„Cântăreaţa cheală” de Eugène Ionesco. 
Un spectacol de: Gábor Tompa.
Duminică, 26 ianuarie, ora 19.00 - 
Studio Euphorion
„Panglica lui Moebius” de Robert Cohen. 
Regia: Răzvan Mureşan. 
Recomandare de vârstă, peste 18 ani.

TEATRUL MAGHIAR DE STAT
Azi, 23 ianuarie, ora 20.00  
Thomas Vinterberg - Mogens Rukov - Bo Hr. 
Hansen: „Aniversarea”. Versiunea scenică: An-
drás Visky şi Robert Woodruff . Cu supratitrare 
în limba română. Interzis tinerilor sub 16 ani! 
Vineri, 24 ianuarie, ora 19.00  
„Zsigmond Móricz: Nu pot trăi fără muzică”. 
Cu supratitrare în limba rom ână.
Sâmbătă, 25 ianuarie ora 20.00  
„Dantelă”. Adaptare scenică de Kornélia Góli 
şi Kinga Mezei după romanul Mamó de Angi 
Máté. Cu supratitrare în limba română.
Duminică, 26 ianuarie, ora 20.00 
Georg Büchner: „Leonce şi Len”. Regia Gábor 
Tompa. Cu supratitrare în limba română.
Luni, 27 ianuarie, ora 20.00
András Visky: „Născut pentru niciodată”. 
Regia Gábor Tompa. Cu supratitrare în limba 
română.

OPERA NAȚIONALĂ CLUJ
Azi, 23 ianuarie, ora 18.30  
Serată muzicală. În parteneriat cu Muzeul 
Etnografi c al Transilvaniei la sala „Reduta”.
Vineri, 24 ianuarie, ora 18.30   
„Carmen” de Georges Bizet. Seară de balet.
Duminică, 26 ianuarie, ora 18.30    
„Orfeu în infern” - Jacques Off enbach. 
Operetă în 2 acte.

OPERA MAGHIARA CLUJ
Sâmbătă, 25 ora 19,00 şi duminică, 
26 ianuarie, ora 11.00  
„Báthory Erzsébet”. Musical - opera în două 
acte. Dirijor: Szabolcs Kulcsár. 

FILARMONICA DE STAT TRANSILVANIA
Vineri, 24 ianuarie, ora 19.00  
Bartholdy, Chopin, Mahler. 
Noam Zur Dirijor. Shai Rosenboim Pian. 
Eveniment realizat în colaborare 
cu Ambasada Israelului la Bucureşti.

TEATRUL PUCK
Sâmbătă, 25 ianuarie ora 11.00  
„Hol a világ közepe? Unde-i centrul lumii?” 
secţia maghiară. Regia Varga Ibolya

Varujan Vosganian despre 
Cartea şoaptelor la Stockholm
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 CARTE

Săptămâna aceasta, la In-
stitutul Cultural Român 

de la Stockholm, a avut 
loc o discuţie despre isto-
ria recentă a armenilor, cu 
prilejul publicării în limba 
suedeză a romanului „Car-
tea şoaptelor” de Varujan 
Vosganian, la editura 2244, 
în traducerea lui Inger Jo-
hansson. În cadrul întâl-
nirii, Varujan Vosganian 
a dialogat cu Ola Larsmo, 
Preşedintele PEN Clubului 
Suedez. 

„Cartea şoaptelor” (Po-
lirom, 2009, 2012) este una 
dintre cele mai apreciate şi 
mai premiate cărţi din anul 
editorial 2009. Romanul a 
obţinut Premiul „Cartea an-
ului 2009”, acordat de revista 
România literară, cu spri-
jinul Fundaţiei Anonimul, 
Premiul revistei Observator 
cultural pe anul 2009, Marele 
premiu Niram Art – Trofeul 
Mihail Sebastian, acordat de 
revista multiculturală Niram 
Art, în colaborare cu Insti-
tutul Cultural Român de la 
Madrid, Premiul „Mihail 
Sadoveanu”, oferit de re-
vista Viaţa Românească, Pre-
miul pentru proză al revistei 

Argeş, Premiul „Gheorghe 
Crăciun”, oferit în cadrul 
colocviului „Generaţia 80”, 
Premiul revistei Convorbiri 
literare pe anul 2009, Premi-
ul Academiei, acordat celei 
mai bune lucrări în proză a 
anului 2009. A fost nominali-
zat la Premiile Uniunii Scrii-
torilor din România pe anul 
2009.

La numai trei luni de 
la apariţia romanului în 
colecţia „Fiction Ltd.” a Edi-
turii Polirom, editura Pre-
Textos (Valencia, Spania) a 
achiziţionat drepturile de 

publicare a „Cărţii şoaptelor” 
în limba spaniolă, traducere 
realizată de Joaquin Gar-
rigos şi apărută în ianuarie 
2011. Alături de versiunea 
spaniolă, a fost publicată 
în septembrie 2011 tradu-
cerea în limba italiană, sub 
semnătura Anitei Bernac-
chia şi apărută la Keller Edi-
tore, iar în aprilie 2012, tra-
ducerea în limba armeană, 
coordonată de Sergiu Selian 
şi apărută la Editura Uniunii 
Scriitorilor din Armenia.

„Cartea şoaptelor” a mai 
apărut în 2013 la presti gioasa 

editură austriacă Paul Zsol-
nay, în traducerea lui Er-
nest Wichner; în bulgară, la 
Editura Avangard Print, în 
traducerea Vaninei Bozhik-
ova; în franceză la Editions 
de Syrtes, în traducerea lui 
Laure Hinckel şi Marily le 
Nir; în ebraică la editura 
Hakibbutz  Hameuchad, tra-
ducere de Any Shilon; în 
maghiară şi cehă la Orpheusz 
din Budapesta şi Havran din 
Praga. „Totul e pitoresc pe 
străduţa armenească din Foc-
Saniul anilor ’50 ai secolului 
trecut, unde copilul Varujan 
Vosganian creşte printre aburii 
cafelei proaspăt prăjite şi în 
miresmele din cămara bunicii 
Armenuhi, printre bucoavnele 
şi fotografi ile bunicului Gara-
bet. Bătrânii armeni ai copilăriei 
autorului nu au însă de istorisit 
întâmplari delectabile, ci fapte 
de-a dreptul răscolitoare. Istoria 
genocidului din 1915 împotriva 
armenilor, istoria convoaielor 
interminabile de surghiuniti în 
Cercurile Mortii, în desertul 
Deir-ez-Zor, istoria armenilor 
care au luat drumul exilului 
îşi afl a în aceste pagini o ilus-
trare cu adevărat răvăşitoare”, 
se precizează în prezentarea 
cărţii.

 EVENIMENT

Festivalul Internaţional de Film 
Transilvania (TIFF) va fi  prezentat 

luna viitoare la New York în cadrul 
Best Fest Film Series, eveniment iniţiat 
de centrul cultural „The Town Hall” şi 
de directorul său artistic, M.A. Papper, 
care celebrează cele mai interesante 
zece festivaluri de fi lm din lume. 

În cadrul acestui eveniment, clădirea 
istorică Town Hall, inaugurată în 1921, 
care este una dintre mărcile de tradiţie 
ale New York-ului, găzduieşte concerte, 
spectacole de teatru şi dans, lecturi. În 
fi ecare an, aceste evenimente adună 
peste 200.000 de spectatori.

Best Fest Film Series va începe în 3 
februarie, cu o seară specială dedicată 
TIFF-ului, în prezenţa directorului artis-
tic al festivalului, Mihai Chirilov. Acesta 
va discuta despre selecţie, concept şi 
despre lucrurile care fac TIFF-ul unic 
în peisajul festivalier internaţional, va 
prezenta posterele originale ale celor 12 
ediţii şi câteva dintre trailerele memo-
rabile din istoria festivalului clujean, se 
precizează într-un comunicat al TIFF di-
fuzat miercuri. 

„Decizia celor de la Town Hall de a 
include TIFF-ul în cadrul acestei serii şi 
prezenţa festivalului clujean în cadrul eve-
nimentelor de pe Broadway ne onorează. 
Mai mult, ineditul acestei iniţiative şi faptul 
că TIFF-ul deschide această serie dedicată 
celor mai excitante festivaluri internaţionale 
mi-au dat ocazia de a concepe cap-coadă o 
seară, sper eu, cât mai atractivă şi mai fun 
pentru cei prezenţi la eveniment”, declară 
Mihai Chirilov.

În cadrul serii dedicate TIFF, spec-
tatorii vor avea ocazia să urmărească 
fi lmul „Despre oameni şi melci” al regi-
zorului Tudor Giurgiu. 

„Spectatorii vor avea ocazia rară de a ve-
dea fi lme extraordinare, de a afl a lucruri noi 
despre arta şi cultura cinematografi că din 
alte ţări şi de a experimenta cele mai bune 
şi incitante festivaluri de fi lm din lume, în 
prezentarea celor care le organizează”, se 
afi rmă pe site-ul ofi cial al The Town 
Hall. 

Printre festivalurile incluse în 
selecţia primei ediţii a Best Fest Film 
Series se afl ă Slamdance Film Festival 
(SUA), Rott erdam International Film 
Festival (Olanda) sau Morelia Interna-

tional Film Festival (Mexic). 
TIFF este un festival inaugurat în 

urmă cu 12 ani la Cluj şi este în prezent 
cel mai coerent şi mai important eveni-
ment cultural din oraş, motiv pentru 
care a fost inclus în lista de proiecte pe 
care autorităţile se bazează pentru can-
didatura la titlul de Capitală culturală 
europeană în 2021.

La ediţia de anul trecut, circa 62.000 
de spectatori au luat parte la cele peste 
400 de proiecţii şi evenimente, în zece 
zile de festival. TIFF este organizat de 
Asociaţia pentru Promovarea Filmului 
Românesc, iar cea de-a 13-a ediţie, de 
anul acesta, va avea loc între 30 mai şi 8 
iunie, la Cluj-Napoca.
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Demisii în lanţ după accidentul aviatic 
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Secretarul de stat Chiper, demis, şeful IGSU şi şeful Romatsa şi-au dat demisia

 URMĂRILE TRAGEDIEI

Premierul Victor Ponta a anunţat că 
secretarul de stat din Minis-

terul de Interne Constantin 
Chiper (PNL, foto) va fi  de-
mis. Ponta a precizat şi că va 
cere înlocuirea directorului 
general şi a directorului 
de operaţiuni ROMATSA, 
dar şi a şefului STS, pentru 
defi cienţe inacceptabile în 
cazul accidentului din Cluj. 

„Am decis astăzi (miercuri — 
n.r.) înlocuirea din funcție a secretaru-
lui de stat care răspunde de intervențiile 
la situațiile de urgență, Cătălin Chiper, de 

la MAI. De asemenea, am solicitat minis-
trului Transporturilor și Consiliului de 

Administrație înlocuirea directorului 
general ROMATSA și a directo-

rului de operațiuni și, în cali-
tatea mea de vicepreședinte 
al CSAT, voi solicita, în mod 
ofi cial, înscrierea pe ordinea 
de zi a CSAT a unui raport 
privind activitatea STS în 
acest caz, evident, prin de-

cizia CSAT, nu depinde de 
Guvern, înlocuirea șefului STS 

și, mai departe, a persoanelor di-
rect responsabile de nefuncționarea 

corespunzătoare a sistemelor tehnice de 
identifi care", a afi rmat Ponta la Guvern. 

De altfel, în cursul zilei de miercuri, 
directorul general al Romatsa, Aleo-
dor Frâncu, și directorul de operațiuni 
al companiei, Bogdan Donciu, au so-
licitat eliberarea din funcție. Şi şeful 
IGSU, colonelul Ion Burlui, și-a înaintat 
miercuri demisia din funcție, iar minis-
trul Afacerilor Interne, Radu Stroe, a 
acceptat-o.

În privinţa secretarului de stat Con-
stantin Chiper, membru PNL din 2005 
şi fost director în Cancelaria fostului 
premier Tăriceanu la Compartimentul 
Analiză şi Planifi care Politică, Victor 
Ponta a explicat că acesta este respon-
sabil pentru intervenţii în situaţii de 
urgenţă.

Premierul a arătat că, la nivelul 
Minis terului de Interne, ROMATSA şi 
STS, lucrurile au funcţionat inacceptabil 
de încet şi fără asumarea autorităţii şi a 
responsabilităţii, iar intervenţia de luni 
a fost un eşec.

Acestea sunt şi concluziile preli-
minare ale raportului privind modul în 
care reprezentanţii instituţiilor statului 
au intervenit după producerea acciden-
tului aviatic, respectiv existenţa unor 
defi cienţe inacceptabile, care necesită 
îmbunătăţirea sistemului de intervenţie.

„Consider că aceste responsabilităţi, la 
nivel de vârf, trebuie asumate, ca un sem-
nal foarte clar că există o responsabilitate 
şi o nefuncţionare corespunzătoare şi că, în 
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Victimele 
accidentului aviatic 
în stare stabilă

După ce medicul Radu Zamfi r 
a fost externat marţi, pe pro-
prie răspundere din Spitalul 
Județean de Urgențe Cluj, ceilalţi 
patru pacienți se afl ă şi în prezent 
internați, sub supravegherea medi-
cilor. Potrivit acestora, evoluția lor 
este staționară pacienții 
afl ându-se în secția de Terapie 
intensivă. Singura victimă a ac-
cidentului care încă se afl ă într-o 
stare complicată este copilotul, 
acesta suferind mai multe leziuni la 
nivelul membrelor inferioare care 
au necesitat intervenții chirurgi-
cale „Pacienții au fost reevaluați 
de toate specialitățile: chirurgie 
generală, chirurgie vasculară, 
ORL, oftalmologie, chirurgie 
toracică, chirurgie maxilo-facială, 
ortopedie, traumatologie și neu-
rochirgie. acolo unde a fost cazul 
au fost reevaluate examinările 
imagistice. Nu au fost indicații 
pentru intervenții chirurgi-
cale. Pacienții sunt urmăriți și 
monitorizați în secția de terapie 
intensivă. Transmitem sincere 
condoleanțe din partea spitalului 
celor două familii îndoliate”, 
a declarat managerul Spitalului 
Județean de Urgențe Cluj, Petru 
Șușca. „Pacienții arată bine din 
punctul meu de vedere. Doar 
copilotul nu este la fel de bine 
ca și ceilalți. El a avut intervenții 
chirurgicale la picioare”, a mai 
spus medicul.

Radu Hângănuţ

Raportul redactat de vicepremierul Gabriel Oprea 
şi prezentat premierului Victor Ponta, referitor la 
accidentul aviatic din Munţii Apuseni, arată fi lmul 
evenimentelor, de la decolarea aeronavei din 
Bucureşti până la fi nalizarea operaţiunii de salvare. 
Elementele de localizare puse la dispoziţie iniţial 
vizau un sector de aproximativ 200 km pătraţi, 
iar ora 16.30 ar fi  trebuit să reprezinte momentul 
declanşării de către ROMATSA a procedurilor de 
căutare.
Documentul prezintă, pe ore, fi lmul evenimentelor:
» la ora 13.38: aeronava a decolat;
» la ora 14.35: pilotul a solicitat ROMATSA cobo-
rârea la 3.050 m, din cauza givrajului  (peliculă 
de gheaţă formată pe structura aeronavei), iar 
ROMATSA l-a informat că înălţimea minimă de 
siguranţă în zona este de 3.200 m;
» la ora 14.42: pilotul a solicitat coborârea la 
2.450 m şi a comunicat că schimbă frecvenţa 
cu cea a Centrului de Informare a Zborurilor, 
corespunzătoare zborurilor după regulile „la ve-
dere” coborând sub nivelul regulamentar de zbor  
controlat de ROMATSA;
» la ora 15.18: fi ind la circa 36 km, după ce a 
trecut de Sibiu, la altitudinea de 2.600 metri, 
nereuşind să contacteze centrul de informare a 
zborurilor Bucureşti, pilotul a intrat în legătură cu 
Centrul de control zonal Cluj;
» între orele 15.32-15.33, pilotul a încercat să 
comunice cu un sector de control al trafi cului aer-
ian aferent zonei de Nord-Vest a ţării, dar mesajele 
nu au fost înţelese;
» la ora 15.35 ROMATSA solicită pilotului să 
comunice poziţia aeronavei, dar apelurile nefi ind 
recepţionate, o altă aeronavă afl ată în zonă 

(BMS 215B), conform procedurilor, a intermediat 
dialogul cu aeronava afl ată în misiunea umanitară. 
ROMATSA a fost informată că aeronava în difi cul-
tate se afl a la altitudinea de 2.450 m
» La orele 15.45 si 15.49, operatorul ROMATSA 
a încercat să ia legătura cu aeronava, dar nu a 
răspuns.
» În jurul orei 16.01 copilotul Răzvan Petrescu l-a 
sunat pe tatăl lui şi i-a spus că au aterizat forţat, 
între Peştera Scărişoara şi localitatea Beliş, că toţi 
sunt în viaţă şi că el are picioarele rupte;
» La ora 16.05, secretarul de stat dr. Raed Arafat 
- l-a informat despre accident, prin SMS, pe in-
spectorul general al IGSU – general de brigadă Ion 
Burlui, ca urmare a convorbirilor telefonice purtate 
între dr. Zamfi r – membru echipă aeronavă, dr. Iri-
nel Popescu (Spitalul Fundeni) şi dr. Zota (Agenţia 
Naţională de Transplant).
» 16.06: dr. Radu Zamfi r (pasager în aeronavă) a 
fost contactat telefonic de către inspectorul ge-
neral al IGSU pentru informare preliminară privind 
starea victimelor şi locul accidentului. Doctorul 
Zamfi r a furnizat reperele vizualizate pe ecranul 
radar al aeronavei (Peştera Scărişoara, localitatea 
Beliş) şi a efectuat evaluarea primară a victimelor 
şi acordarea primului-ajutor;
» 16.07 – 16.09: Inspectorul general al IGSU dis-
pune constituirea grupei operative şi alertarea ISU 
Alba şi ISU Mureş pentru declanşarea procedurii 
de căutare-salvare a victimelor accidentului;
» La ora 16.00 - 16.26 Serviciul de Urgenţă a 
primit un apel, prin Centrul 112 Cluj/Serviciul de 
Telecomunicaţii Speciale (STS), de la numărul 
0724 *** ***, apelant dr. Radu Zamfi r, în care a 
fost anunţată prăbuşirea unui avion.

Salvamont Cluj: 
„Am fost ultimii la care s-a apelat”

momente difi cile, aceste instituţii trebuie să 
benefi cieze la cel mai înalt nivel de oameni 
capabili să îşi asume responsabilităţi, să aibă 
autoritatea necesară pentru a lua măsuri şi 
implicarea necesară în aceste situaţii cu to-
tul şi cu totul speciale", a afi rmat Ponta.

„Concluziile preliminare ale raportului 
pe care l-am solicitat privind modul în care 
instituţiile statului au intervenit după ac-
cidentul aviatic: au existat în operaţiunea 
de căutare şi salvare defi cienţe inaccepta-
bile pe care le consider ca provocând o in-
dignare. Aceste lucruri necesită acţiuni 
foarte clare de îmbunătăţire a sistemului de 
intervenţie. Consider că intervenţia a fost 
un eşec, mă bucur foarte mult că au fost sal-
vate cinci vieţi. Voi propune decorarea celor 
cinci supravieţuitori şi a celor care au făcut 
posibilă găsirea lor. Prezint condoleanţe fa-
miliilor celor două victime. Este evident o 
tragedie”, a adăugat premierul.

Deciziile au fost luate după o 
discuţie cu liderul PNL, Crin Antones-
cu, şi mai mulţi miniştri liberali, printre 
care şi ministrul de Interne, Radu Stroe, 
privind modul în care au reacţionat 
autorităţile în cazul accidentului avi-
atic din Cluj, în contextul în care MAI 
este condus de un liberal, şi eventuale 
măsuri.

La discuţie a fost prezent şi vice-
premierul Gabriel Oprea, care trebuie 
să redacteze un raport pe tema reacţiei 
autorităţilor în cazul accidentului.

Ministrul de Interne, Radu Stroe, a 
declarat, marţi seară, răspunzând unei 
întrebări, că îşi reproşează că s-a întâm-
plat în timpul mandatului său tragedia 
aviatică de la Cluj. „Îmi pare rău că s-a 
întâmplat în timpul mandatului meu tra-
gedia", a spus Stroe. De asemenea, el a 
spus că problema a fost „la localizare".

Deputatul PSD Florentin Gust 
afi rmă, într-un comunicat, că remarcă 
lipsa de comunicare, coordonare, 
intervenţie şi competenţă a structurilor 
din MAI şi MApN în incidentul aviatic 
din Cluj, menţionând că cel puţin doi 
miniştri ar trebui să îşi dea demisia sau 
să fi e demişi.

După identifi carea urgenţei, conform procedurilor 
de operare, apelul a fost transferat către ISU Cluj 
(ora 16.20), SJA Cluj (16.20), IPJ Cluj (16.20), 
IJJ Cluj (16.20), COAP/MApN (16.22 – 16.27), 
ROMATSA (între orele 16.28 şi 16.33), Salvamont 
Braşov (16,34), Elicopter Târgu-Mureş.
„Acesta ar fi  trebuit să reprezinte momentul 
declanşării procedurii prevăzută de Regulamen-
tul privind gestionarea situaţiilor de urgenţă 
generate de producerea unui accident de 
aviaţie civilă, aprobat prin HG NR. 741/2008. 
Potrivit Regulamentului (art.12), alarmarea 
în caz de accident aviatic se face de către 
ROMATSA şi/sau de către Sistemul naţional 
pentru apeluri de urgenţă – 112", menţionează 
documentul.
» 16.20 – Serviciul de Telecomunicaţii Speciale a 
alertat şi pus la dispoziţie informaţia de localizare 
către serviciile de intervenţie: ISU Cluj, IJP Cluj IJJ 
Cluj, Serviciul Judeţean de Ambulanţă Cluj.
Elementele de localizare puse la dispoziţie 
reprezentau poziţionarea pe hartă a sectorului 
transmis de operatorul de comunicaţii mobile 
la iniţierea apelului către 112, în limitele tehnice 
prevăzute de lege (sector/celulă). Suprafaţa aces-
tui sector este de circa 200 km pătraţi, într-o zonă 
muntoasă împădurită.
Doctorul  Radu Zamfi r a revenit de mai multe ori 
cu apeluri către 112, la orele 16.22:33, 17.30:03, 
19.12:39 şi 19.31:51.
Pe durata convorbirilor telefonice cu dr. Zamfi r s-a 
făcut tot posibilul pentru obţinerea coordonatelor 
geografi ce, în baza tipului de terminal telefonic 
avut la dispoziţie de apelant, dar nu au putut fi  
exploatate facilităţile terminalului mobil care ar fi  

putut ajuta la localizarea acestuia.
» 16.17: confi rmare disponibilitate elicopter IGAv – 
general mr. Dorel GRĂDINARU;
» 16.19:  ordin alertare forţe ISU Bihor;
» 16.20:  ordin de alertare a forţelor ISU Cluj;
» 16.29:  MApN a luat legătura cu ROMATSA 
şi a transmis disponibilitatea ministerului de a 
participa cu forţe la acţiunile de căutare/salvare.  
Şeful de tură ROMATSA  a informat că acestea 
sunt coordonate de ISU Alba.
» 16.30: au fost alertate Centrul de situaţii al 
Guvernului, MApN şi COS (Centrul Operaţional de 
Salvare) Mureş;
» 16.30: elicopterul SMURD de la Tg-Mureş începe 
misiunea de salvare în zona unde se presupunea 
că a avut loc aterizarea forţată a aeronavei. Echipa-
jul a efectuat cercetarea în zonă, însă activitatea 
a încetat la orele 17,15, datorită condiţiilor meteo 
nefavorabile (ceaţă, plafon de nori).
» 16.32: ordin pre-alertare a elicopterelor ISU Arad.
» 16.42: urmare a unor informaţii primite ulterior 
de la apelant dr. Radu Zamfi r, cu precizarea că 
locul evenimentului ar fi  în zona Scărişoara, apelul 
a fost transferat şi către Centrul 112 Alba, acesta 
alertând dispeceratele ISU, IJJ, IPJ şi SJA Alba.
» 16.50: IJJ Alba a demarat activităţile de 
căutare/localizare a aeronavei
» 17.00: Prefectul judeţului Alba a solicitat sprijin 
clubului de off -road pentru facilitarea  transportu-
lui în zonă.
» 18.15: comandantul intervenţiei – Prim-adjunct 
al ISU Alba – a dispus organizarea sectoarelor 
de căutare-salvare, pe direcţii şi formaţiuni de 
intervenţie: Sud - ISU Alba; Nord – ISU Cluj; Est-
Vest – personal Ocol Silvic; Vest-Est – ISU Bihor.

» 19.17: dr. Radu Zamfi r revine cu apel de 
urgenţă 112; se  încearcă din nou obţinerea de 
date mai exacte de localizare, apelantul comu-
nicând că se afl ă în pădure, în zonă de pantă; de 
asemenea, se simte miros puternic de benzină. 
Victimele au aprins un foc la aproximativ 20-30 
de metri de avion şi încearcă să resusciteze 
celelalte persoane rănite grav. Apelantul nu 
poate da detalii legate de repere precise a zonei 
în care s-a prăbuşit avionul. Afi rmă că se afl ă la 
jumătatea distanţei între Poiana Horea – locali-
tatea Dârleşti, la limita de judeţ.
» 20.15: IGSU solicită reconfi rmarea coordo-
natelor – în urma rezultatelor acţiunii de căutare, 
Grupa operativă a IGSU solicită Centrului 
Naţional de Monitorizare a Situaţiei Operative/
MAI realizarea schimbului de date şi informaţii 
cu SRI şi STS, pentru localizarea telefoanelor 
mobile aparţinând victimelor pentru identifi -
carea poziţiei aeronavei.
» La ora 21:13 un lucrător silvic (Trif Gheor-
ghe), membru al echipei de căutare format 
din personal silvic, a ajuns la locul incidentu-
lui, informaţia despre poziţia acestuia fi ind 
comunicată la 112 şi transferată dispeceratelor 
de urgenţă.
» 21.15: Efectivele participante la acţiunea de 
căutare au fost direcţionate spre Vf. Petreasa, 
unde a fost indicat locul de prăbuşire a aero-
navei. De la momentul identifi cării aeronavei, 
până la momentul constituirii punctului medical 
avansat, forţele de intervenţie s-au regrupat 
pentru deplasarea spre locul evenimentului 
şi constituirea unui punct medical avansat în 
comuna Horea. Distanţa între punctul medi-
cal avansat şi locul prăbuşirii aeronavei a fost 
de aproximativ 5 km, condiţiile terenului 
nepermiţând amplasarea acestuia la o distanţă 

mai apropiată. În acest interval, efectivele MAI au 
desfăşurat activităţi de localizare a aeronavei în 
cadrul echipelor constituite.
» 22.05: începe  transportul victimelor 
către drumul forestier, fi ind preluate apoi de 
ambulanţe şi alte mijloace.
» 22.25: se constituie un punct medical avansat 
în comuna Horea pentru asigurarea triajului şi 
stabilizarea victimelor care urmau a fi  coborâte 
de la locul prăbuşirii şi se acordă asistenţă 
medicală de specialitate victimelor.
» 23.35 -00.16: se efectuează manevre de 
resuscitare ale persoanei de sex feminin (Au-
relia Ion) în ambulanţă, persoana fi ind ulterior 
declarată decedată.
» 00.18: Demararea operaţiunilor de înştiinţare 
a familiilor pentru victimele decedate. Inspec-
torul general al IGSU a solicitat sprijin CNMSO 
(Centrul Naţional de Monitorizare Situaţii Opera-
tive) pentru anunţarea rudelor persoanelor 
decedate în accidentul aviatic, sens în care a fost 
anunţat Centrul operaţional al IGPR.
» Începând cu ora 01.02 /21.01.2014, 
demarează transportul personalului rănit la UPU 
Cluj. Transportul se fi nalizează la ora 04.29.
» 01.55: echipa de criminalişti, medici legişti şi 
medici de urgenţă a sosit la locul epavei.  
» 03.15: s-a fi nalizat operaţiunea de descar-
cerare a pilotului avionului şi a început coborârea 
cadavrului pilotului - comandant Adrian IOVAN.
» 04.00: DGPMB a comunicat faptul că au fost 
anunţate rudele celor două persoane decedate, 
Iovan Irina, fi ica lui Iovan Adrian, dna Grigore 
Valeria (fostă soţie), respectiv a dlui Ion Victor Al-
exandru, fratele lui Ion Aurelia. Datele de contact 
ale rudelor au fost transmise la IGSU.
» 05.55: rămân în dispozitiv efective de 
jandarmi pentru paza aeronavei.

Pilotul Adrian Iovan şi o studentă 
şi-au pierdut viaţa după ce un avion de 
mici dimensiuni de tip BN2 la bordul căruia 
se afl a un echipaj medical a aterizat forţat, 
luni după-amiază, într-o zonă muntoasă 
accidentată, la peste 1.400 de metri altitu-
dine, la graniţa judeţelor Cluj şi Alba. Unul 
dintre medicii din aeronavă a reuşit să sune 
la 112, la ora 16.16, anunţând incidentul.

La bord se afl au patru medici - Radu 
Zamfi r de la Spitalul Fundeni, Valentin 
Calu de la Elias, Cătălin Pivniceru de la 
Spitalul „Sf. Maria" şi Sorin Ianceu de la 
Spitalul Municipal din Beiuş, judeţul Bihor 

-, o studentă şi doi membri ai echipajului 
de zbor - pilotul Adrian Iovan şi copilotul 
Răzvan Petrescu.

Pilotul Adrian Iovan a fost găsit încar-
cerat, iar studenta era în stop cardio-respi-
rator, cu hipotermie severă, nemaiputând fi  
salvată.

Toate cele cinci persoane rănite în acci-
dentul aviatic, care au suferit multiple frac-
turi şi traumatisme, sunt conştiente şi au 
fost internate la secţia de terapie intensivă 
a Spitalului Judeţean de Urgenţă, ultimii 
doi răniţi fi ind aduşi la UPU Cluj marţi 
dimineaţă, în jurul orei 4.30.

Demisia este un act unilateral. În 
atmosfera creată, nu mai puteam 

să-mi exercit funcţia de manager. ROMATSA 
are nevoie de stabilitate. Nu am nimic 
să-mi reproşez. Am demisionat numai 

pentru liniştea şi stabilitatea instituţiei”, 
Aleodor Frâncu, director ROMATSA

Filmul evenimentelor

Membrii Salvamont Cluj au declarat 
miercuri, într-o conferinţă de presă, că în 
intervenția lor în cazul accidentului aviatic 
au urmat strict indicaţiile autorităţilor.
„Ne-am pus la dispoziția ISU Cluj și 
a prefectului. Apoi am urmat strict 
indicațiile autorităților. Am pornit 
spre Crucea Iancului.  Am ajuns apoi 
în comuna Horea, unde ne-am pus la 
dispoziția ISU Alba. Ultimul dintre noi a 
ajuns acasă la 5 dimineața”, a spus şeful 
Salvamont Cluj, Gheorghe Frățilă
Pe de altă parte, primarul comunei Beliș, 
Viorel Crainic, a precizat că informaţiile 
comunicate de supravieţuitori nu erau 
corecte. „Cei care țineau legătura cu 
medicul Radu Zamfi r au transmis 
echipelor de comunicare că victimele 
au văzut ba serpentine, ba o pârtie. S-a 
dat dovedit că erau informații false. 
Colonelul Opriș, adjunctul ISU Alba, 
este cel care a coordonat acțiunea. I-am 
transmis când i-am coborât pe răniți din 
pădure, cu ajutorul celor de la Off -Road 
Transsylvania. Zona în care au fost găsiți 
este la limita între comuna Măguri - 
Răcătu, din Cluj și comuna Horea, din 
Alba”, a spus Crainic
Șeful Salvamont Cluj, Gheorghe Frățilă, a 
adăugat că membrii echipajului îşi asumă 
o parte din vină în întârzierea cu care au 
fost găsiţi cei şapte pasageri ai avionului 
prăbuşit. „Ne asumăm o parte din vină, 
deoarece nu am reușit să ne impunem 
ca un partener de luat în seamă în astfel 

de acțiuni. Noi am fost ultimii la care s-a 
apelat. Salvamontul nu apare pe indexul 
112, nu suntem pe lista celulei de criză 
în caz de urgență, la nivel de județ”, a 
declarat acesta.

Unul dintre salvamontişti, Codrin Ro-
man, a încercat să descrie intervenţia 
defectuoasă, spunând că s-a intersectat 
la un moment dat cu întreg alaiul de sal-
vatori, care făceau stânga-împrejur dintr-o 
zonă în alta a muntelui, la indicațiile cen-
trului de comandă a misiunii de salvare. 
Descrierea salvamontistului a lasat să se 
înţeleagă că au existat probleme grave 
de comunicare și coordonare a diverselor 
echipe de salvare.

să-mi exercit funcţia de manager. ROMATSA 

Directorul de operațiuni al Romatsa, Bogdan Donciu

Vicepremierul Gabriel Oprea

Colonelul Ion Burlui

Ministrul de Interne, Radu Stroe
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Bogdan Hossu (Cartel Alfa): 

Mișcarea sindicală trece 
printr-o reformă-șoc 

BISTRIŢA-NĂSĂUD

Numărul �rmelor  
intrate în insolvenţă,  
în creştere 

Numărul firmelor din judeţul Bistriţa-
Năsăud care au intrat în procedură de 
insolvenţă în cursul anului 2013 a fost de 
675, cu 23 mai multe faţă de anul prece-
dent, potrivit statisticilor publicate pe site-
ul Registrului Comerţului.

De asemenea, au fost radiate 1.491 de 
firme, cu o treime mai multe decât în 2012, 
la care se adaugă 302 societăţi dizolvate şi 
250, în cazul cărora administratorii au decis 
suspendarea activităţii.

Anul trecut, au fost înregistraţi 2.710 
comercianţi noi, cu 13% mai mulţi decât în 
perioada ianuarie - decembrie 2012. Dintre 
aceştia, 1.725 sunt persoane fizice autori-
zate, iar 699 sunt societăţi cu răspundere 
limitată.

Conform datelor Registrului 
Comerţului, la sfârşitul anului trecut, în 
judeţ existau 7.654 de persoane juridice ac-
tive, cu un număr de 11.945 de asociaţi sau 
acţionari persoane fizice, din care 29% au 
vârsta cuprinsă între 40 şi 49 de ani, iar 28% 
au între 30 şi 39 de ani.

BILANŢ

Poşta Română  
estimează un pro�t  
de 15,1 milioane lei 

Poşta Romană a anunţat miercuri că 
estimează pentru ultimul trimestru al anu-
lui 2013 un profit operaţional de 15.100.000 
lei, efect al implementării măsurilor de re-
organizare, eficientizare şi restructurare. 

„Rezultatele financiare aferente întregu-
lui an vor fi consolidate după evaluarea şi 
compensarea de către Autoritatea Naţională 
pentru Administrare şi Reglementare în 
Comunicaţii (ANCOM) a costului net, rezul-
tat din obligaţia Postei Romane privind pre-
starea Serviciului Poştal Universal. La nivel 
european, cota de compensare estimată variază 
între 2,2% şi 6,5% din cifra de afaceri anuală 
a operatorilor poştali desemnaţi ca Furnizori 
de Serviciu Poştal Universal", se arată în co-
municatul companiei.

Conform informaţiilor operatorului 
poştal naţional, trendul ascendent pri vind 
procesul de readucere a companiei pe 
profit s-a datorat implementării unei serii 
de măsuri luate de noul management pen-
tru eficientizarea şi dezvoltarea activităţii, 
cât şi pentru optimizarea cheltuielilor, 
prin restabilirea echilibrului între volu-
mul de prestaţii poştale şi a numărului de 
angajaţi. 

La data de 01 ianuarie 2013, Poşta 
Romană avea 32.887 de angajaţi. În peri-
oada 18-23 august 2013, un număr de 
3.650 de angajaţi ai companiei au fost 
disponibilizaţi, dintre aceştia, peste 66% 
optând individual pentru acest proces. La 
data de 31.12.2013 numărul de angajaţi ai 
Postei Romane este de 27.451.

Compania Naţională Poşta Română îşi 
păstrează în continuare locul între cei mai 
importanţi contribuabili la bugetul con-
solidat de stat, achitând în anul 2013 un 
cuantum al taxelor şi impozitelor (TVA, 
CAŞ, etc) de peste 240.000.000 de lei. 

Poşta Română înregistra la sfârşitul 
anului 2013 datorii restante de 110 mil-
ioane de lei eşalonate pe o perioadă de  
cinci ani. Conform graficului de eşalonare, 
Poşta Română achita lunar suma de 3,6 
milioane lei. 

| Joi, 23 ianuarie 2014 • Nr. 489

� INTERVIU

Președintele Confederației Naționale 
Sindicale (CNS) Cartel Alfa, Bog-

dan Hossu, afirmă, într-un interviu 
acordat Agerpres, că peste 1,3 milioane 
de angajați care lucrează în întreprin-
deri mici și mijlocii sunt lipsiți de o 
protecție eficientă a muncii, deoarece 
Legea 62/2011 nu le dă posibilitatea 
încheierii unui Contract colectiv de 
muncă (CCM) la nivel de unitate și 
elimină, totodată, procesul de nego-
ciere a Contractului Colectiv de Muncă 
la nivel Național (CCMUNN) și a Con-
tractului Colectiv de Muncă (CCM) la 
nivel sectorial. 

Care sunt principalele obiective pe care 
CNS Cartel Alfa le are pentru acest an? 
Bogdan Hossu: Principalele obiec-

tive pe care le avem în vedere pentru 
anul 2014 se referă la modificarea Legii 
privind dialogul social nr. 62/2011, în 
variantă redusă, realizarea unei reforme 
profunde în domeniul Sănătății, dar și 
reconsolidarea mișcării sindicale. Dorim, 
de fapt, reformarea acestei mișcări, prin 
reîntoarcerea către sindicatul de bază. 

Care este, la ora actuală, situația 
mișcării sindicale din România? 
Mișcarea sindicală din România 

trece printr-o reformă-șoc, în urma 
modificării bruște a cadrului legisla-
tiv din piața muncii, produsă în luna 

mai 2011. Din cauza acestei modificări, 
procesul de negociere a Contractului 
Colectiv de Muncă la nivel Național 
(CCMUNN) și a Contractului Colectiv 
de Muncă (CCM) la nivel sectorial a 
dispărut, transferând integral proble-
matica unei politici echitabile și etice la 
nivelul contractelor colective de muncă 
din fiecare unitate. Ca urmare, peste 
1,3 milioane de lucrători rămân com-
plet descoperiți, deoarece lucrează în 
întreprinderi mici și mijlocii (IMM-uri) 
și nu au posibilitatea încheierii CCM la 
nivel de unitate prin lege, iar CCM sec-
torial sau CCMUNN nu mai există. În 
practică, relațiile de muncă s-au trans-
format într-un sistem feudal, în care 
angajatorii neinteresați de responsa-
bilitatea socială pe care o au devin niște 
„stăpâni de sclavi“ moderni. 

Efectul dezastruos al modificării 
legislative are consecințe și asupra 
organizațiilor patronale, care nu mai 
au niciun rost pentru propriii membri, 
ceea ce face ca dialogul social, în prin-
cipal tripartit, să devină numai bi-partit 
(guvern-sindicate). Asumarea acestor 
schimbări legislative, inclusiv de către 
actuala coaliție (contrar promisiunilor 
făcute în 2011 sau în campania electorală 
din 2012), are drept consecință o substi-
tuire a organizațiilor patronale de către 
Guvern. Acesta va trebui să preia și să 
suporte toate acțiunile și problemele 
care, în mod normal, erau rezolvate (fără 
participarea guvernamentală), într-un 

dialog bipartit normal: patronat - sin-
dicat. În concluzie: mișcarea sindicală se 
reformează, acțiunile se vor radicaliza 
împotriva Guvernului. 

Ce măsuri trebuie să ia autoritățile pen-
tru a sprijini economia, în condițiile în 
care criza continuă să afecteze atât țările 
europene, cât și continentul american? 
Măsurile trebuie să fie rezultatul 

unui dialog tripartit, dialog care, la 
ora actuală, este aproape inexistent. În 
2012, Consiliul Național Tripartit pen-
tru Dialog Social (CNT-DS) a fost reu-
nit de două ori și, deși a prevăzut anu-
mite comisii care să finalizeze analize 
pe subiectul relansării economice și pe 
cel al politicilor de ocupare, respectiv 
păstrarea și crearea de noi locuri de 
muncă, nu s-a făcut nimic. 

Ar trebui luate multiple măsuri, unele 
cu costuri financiare, altele fără, dar toate 
necesită asumarea responsabilităților 
de decizie. Câteva dintre ariile în care 
trebuie să se intervină sunt șomajul 
tehnic, bursa națională pentru piața de 
gaz, rezolvarea problemelor energiei 
verzi, prioritățile investiționale. 

Care sunt consecințele deprecierii mone-
dei naționale asupra economiei românești 
și cum este afectată populația de creșterea 
monedei euro? 
Deprecierea leului este un re-

zultat multiplu, inclusiv repetarea 
experiențelor negative ale Băncii 
Naționale a României (BNR), prin redu-
cerea depozitelor obligatorii ale băncilor 
la BNR, care a permis cu tot cu acordul 
de la Viena scoaterea din România a 
peste 7 miliarde de euro. Fără o politică 
coerentă de echilibru a pieței interne și 
a exporturilor, dezechilibrele se vor ac-
centua. 

Ce impact va avea asupra salariaților și 
angajatorilor decizia autorităților de re-
ducere a contribuțiilor sociale cu 5 puncte 
procentuale, din a doua parte a anului? 
Este o intenție, complet ireală, deo-

arece nu înseamnă decât o dereglemen-
tare a asigurărilor sociale, prin trans-
ferarea acestor cheltuieli către cetățean. 
Acest fapt conduce la o precarizare și 
mai mare a nivelului de trai. 

Reducerea de taxe, dacă se face, 
trebuie să fie precedată cel puțin de 
adoptarea unor decizii de acoper-
ire — prin transferuri de la buget — a 
unor decizii politice. De asemenea, este 
nevoie de transparentizarea cheltuiel-
ilor banilor din asigurare și de partici-
parea reprezentanților asiguraților la 
administrarea banilor. Statul trebuie să 
supravegheze doar corectitudinea aces-
tei administrări. 

Abia a doua etapă este reprezentată 
de reducerea taxei. În mod normal, acest 
proces se face 50% la salariat și 50% la 
angajator. 

Cum apreciați că decurge dialogul social 
cu Guvernul și/sau patronatele? 
Deși a fost construit un mini-min-

ister pentru Dialog social, cu ministru, 
secretar de stat și personal asociat, se 
constată că — față de guvernarea Boc — 
lucrurile sunt tot atât de formale și fără 
responsabilitate și implicare. Atât CNT-
DS, cât și comisiile, funcționează în cea 
mai mare parte formal: se primesc docu-
mentele cu 10-12 ore înainte de reuniu-
nea Comisiei pentru Dialog Social, fără 
a le permite partenerilor sociali dezba-
terea necesară, consultarea membrilor. 
În plus, orice observații se fac și oricât 
de pertinente ar fi acestea, nu sunt luate 
în considerare.
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Reducerea de taxe, dacă se face, trebuie să �e precedată  
cel puțin de adoptarea unor decizii de acoperire —  

prin transferuri de la buget — a unor decizii politice.  
De asemenea, este nevoie de transparentizarea cheltuielilor 

banilor din asigurare și de participarea reprezentanților 
asiguraților la administrarea banilor. Statul trebuie să 
supravegheze doar corectitudinea acestei administrări.
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CE recomandă o serie 
de principii minime 
pentru exploatarea 
gazului de șist 

Comisia Europeană (CE) a adoptat 
miercuri o recomandare menită să asigure 
că există măsuri de protecție pentru mediu 
și climă pentru tehnica fracturării hidrau-
lice de mare volum, utilizată în operațiunile 
de exploatare a gazului de șist.

Recomandarea ar urma să ajute statele 
membre care doresc să utilizeze această 
practică să abordeze riscurile de sănătate 
și de mediu și să amelioreze transparența 
pentru cetățeni. De asemenea, textul 
stabilește un cadru clar pentru investitori. 

În același timp, recomandarea CE e 
însoțită de o comunicare care analizează 
oportunitățile și provocările pentru uti-
lizarea fracturării hidraulice în scopul ex-
tragerii hidrocarburilor. 

„Gazul de șist aduce multe speranțe 
în une le părți ale Europei, dar reprezintă 
și o sursă de preocupare publică. Comisia 
răspunde unor apeluri la acțiune cu principii 
minime pe care statele membre sunt invitate 
să le respecte pentru a aborda preocupările leg-
ate de mediu și de sănătate și pentru a da op-
eratorilor și investitorilor predictibilitatea de 
care au nevoie“, a declarat comisarul euro-
pean pentru mediu, Janez Potocnik, citat 
într-un comunicat al CE. 

Recomandarea CE invită statele să 
evalueze de dinainte posibilele efecte cu-
mulative înainte de a acorda licențe, pre-
cum și să evalueze cu grijă riscurile și im-
pactul asupra mediului. De asemenea, cei 
care exploatează gaze de șist ar trebui să 
se asigure că integritatea puțului respectă 
standardele celor mai bune practici. 

De asemenea, este recomandată 
verificarea calității apei locale, a aeru-
lui și a solului înainte de începerea 
operațiunilor, pentru a putea monitoriza 
orice schimbări și a răspunde riscurilor ce 
pot apărea. Controlul emisiilor din aer, 
inclusiv a celor de gaze cu efect de seră, 
informarea publicului despre produsele 
chimice folosite în puțuri individuale și 
garantarea faptului că operatorii aplică 
cele mai bune practici în cadrul proiec-
telor din domeniu. 

CE se angajează să continue să faci-
liteze schimbul de informații cu statele 
membre, reprezentanții industriei și 
organizațiile societății civile, în ceea ce 
privește rezultatele în privința protejării 
mediului ale proiectele de exploatare a 
gazului de șist. 

Statele membre sunt invitate să aplice 
aceste principii în termen de șase luni și, 
din decembrie 2014, să informeze CE anual 
despre măsurile pe care le-au introdus. Co-
misia va monitoriza aplicarea recomandării 
printr-un tabel de bord public care va com-
para situația în diferite state membre și îi va 
analiza efi ciența într-un termen de 18 luni. 

Majoritatea legislației de mediu a UE 
precede practica fracturării hidraulice de 
mare volum, notează CE în comunicatul 
citat. Din acest motiv, unele aspecte de 
mediu nu sunt abordate corespunzător 
în legislația UE actuală, ceea ce a dus la 
preocupări în rândul opiniei publice și la 
apeluri la acțiune la adresa CE. 

Reprezentanții mai multor organizații 
neguvernamentale din România au protes-
tat miercuri, în fața sediului Comisiei Eu-
ropene de la Bruxelles, împotriva metodei 
de fracturare hidraulică pentru explorarea 
și exploatarea gazelor de șist. 

„Refuz, rezist, gazelor de șist!", au scan-
dat printre altele protestatarii care au fost 
însoțiți de bannere cu harta României și 
cu inscripții împotriva gazelor de șist. 
Aceștia speră să-i convingă astfel pe ofi -
cialii europeni asupra pericolelor pe care 
le reprezintă explorarea/exploatarea gaze-
lor de șist, apreciind că un astfel de proces 
„este o crimă împotriva umanității".

Agenţia Naţională de Securitate, 
o reformă mai importantă decât pare 

Morţi pe străzile din Kiev
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Reforma programelor de 
supraveghere anunţată 

de preşedintele Barack 
Obama are cel puţin un 
merit: puternica Agenţie 
Naţională de Securitate 
(NSA) nu va mai putea spio-
na după bunul plac, notează 
The Los Angeles Times.

Luate una câte una, 
măsurile anunţate de 
preşedintele Obama la 
17 ianuarie, în vederea 
reformării programelor de 
supraveghere ale NSA, sunt 
modeste. În schimb, privite 
în ansamblul lor, ele anunţă 
sfârşitul unei epoci marcate 
de o escaladare a strângerii 
de informaţii în SUA. 

După înfi inţarea sa, în 
1952, NSA a cunoscut o ex-
pansiune aproape continuă. 
Însă, de-a lungul acestei 
perio ade, ea a fost constrânsă 
să respecte un cadru ce limita 
natura informaţiilor pe care 
le putea colecta şi să se plieze 
restricţiilor impuse de lege. 

Lucrurile s-au schim-
bat în 2001. Atentatele din 

11 septembrie l-au împins 
pe George W. Bush, afl at pe 
atunci în fruntea Casei Albe, 
să ceară mobilizarea tuturor 
mijloacelor pentru obţinerea 
chiar şi a celor mai mici frag-
mente de informaţie. 

Eludând constrânger-
ile juridice, Bush a ordonat 
NSA să urmărească, fără 
mandat legal, apelurile tel-
efonice şi schimburile de 
mesaje. O bună parte a aces-
tui program a fost legalizată 
abia retroactiv de Congres şi 
de Foreign Intelligence Sur-
veillance Court (FISC, orga-
nism federal „secret“ creat în 
1978, pentru supravegherea 
legalităţii activităţilor NSA), 
inclusiv colectarea de către 
NSA a faimoaselor „meta-
date“, informaţii obţinute 
din apeluri telefonice care 
depăşesc teritoriul american. 
Strângerea de informaţii se 
baza pe atunci pe următorul 
principiu major: întâi strângi 
informaţii, după aceea îţi pui 
întrebări. 

Măsurile anunţate de 
Obama permit revenirea 
asupra acestui principiu. 

Desigur, preşedintele nu a 
anulat niciun program de 
supraveghere în curs, rea-
fi rmând chiar necesitatea 
pentru guvern de a continua 
colectarea de metadate, însă 

a instalat unele măsuri de 
protecţie. 

Pentru apărătorii 
libertăţilor civile, timidele 
propuneri prezidenţiale sunt 
dezamăgitoare, continuă The 
Los Angeles Times. Desigur, 
„metadatele“ telefonice nu 
vor dispărea - ele vor con-
tinua, până la noi ordine, să 
fi e păstrate într-o unică şi 
gigantescă bază de informaţii 
a NSA. Însă de acum încolo, 
analiştii care vor dori să ex-
amineze listele apelurilor te-
lefonice ale unui suspect vor 
trebui să ceară autorizaţie de 
la FISC, pentru fi ecare caz în 
parte. 

Obama a mai venit cu o 
noutate: în ceea ce priveşte 
respectarea vieţii private, 
NSA trebuie să-i trateze pe 
străini exact ca pe cetăţenii 
americani. Cu toate aces-
tea, cetăţenii străini nu vor 
scăpa de supravegherea 
SUA, exceptând cazul în care 
fi gurează pe lista restrânsă 
care-i include pe cei câţiva 
zeci de şefi  ai statelor aliate 
ale căror telefoane nu vor fi  
puse sub ascultare.

Pe termen lung, ar 
putea avea consecinţe 

un aspect mai puţin 
vizibil al reformelor 
iniţiate de Obama: 

supunerea agenţiilor 
de informaţii, 

incusiv a NSA, 
la o supraveghere 
mai draconică şi 

înştiinţarea marelui 
public în legătură 

cu deciziile FISC ce 
vizează respectarea 

vieţii private. 

 AFP

Doi bărbaţi au fost ucişi prin 
împuşcare, în centrul Kievului, 

unde se desfăşurau confruntări vio-
lente între poliţie şi manifestanţi, a 
anunţat miercuri Parchetul General 
ucrainean, într-un comunicat. 

Pare să fi e vorba despre primele 
victime directe ale confruntării între 
manifestanţi şi forţele de ordine, anga-
jate de două luni în Ucraina.

Parchetul a precizat că trupul unui 
bărbat, rănit prin împuşcare la nivelul 
capului şi pieptului, a fost găsit miercuri 
într-o bibliotecă, folosită de manifestanţi 
ca infi rmierie. La puţin timp după aceea 
a fost găsit şi corpul altui bărbat, rănit 
de gloanţe, a adăugat aceeaşi sursă

Membri ai serviciului medical im-
provizat de către opoziţie a anunţat 
decesul unui manifestant miercuri 
dimineaţa, afi rmând că a fost ucis prin 
împuşcare de către forţele de ordine.

Ministerul ucrainean de Interne şi 
parchetul nu au precizat cine se face vi-
novat de moartea celor doi bărbaţi.

De asemenea, opoziţia a afi rmat că 
alt manifestant a decedat marţi, după 

ce a căzut, duminică, de la peste zece 
metri înălţime, de pe o clădire, la in-
trarea stadionului Dinamo. Potrivit 
opoziţiei, tânărul a murit în timp ce 
forţele de ordine luau cu asalt clădirea 
de pe care manifestanţi aruncau cu 
cocteiluri Molotov şi proiectile asupra 
poliţiştilor.

Această informaţie nu a fost 
confi rmată, pentru moment, de surse 
ofi ciale.

Poliţia ucraineană a lansat miercuri 
dimineaţa un asalt asupra baricadelor 
ridicate de manifestanţi în centrul Ki-
evului, puterea optând să acţioneze 
în forţă în a patra zi de confruntări. 
Confruntările care au izbucnit miercuri 
dimineaţa la Kiev s-au intensifi cat, 
manifestanţi aruncând cu cocteiluri 
Molotov în direcţia forţelor de ordine, 
care ripostau trăgând cu gloanţe de 
cauciuc şi lansând grenade asurzitoare. 
Preşedintele ucrainean Viktor Ianu-
kovici i-a îndemnat pe ucraineni să nu 
dea curs apelurilor unor „extremişti" şi 
a declarat că regretă profund moartea 
unor persoane. Forţele de ordine din 
Ucraina au adus cel puţin un vehicul 
blindat la confruntările cu manifestanţii 

proeuropeni adunaţi la Kiev. Este pri-
ma dată când se intervine cu un astfel 
de vehicul. 

Începând de duminică, situaţia 
este foarte tensionată la Kiev, unde 
au loc confruntări în care sunt folosite 
cocteiluri Molotov, gloanţe de cauciuc 
şi grenade asurzitoare.

Confruntările au fost declanşate 
în urma unei manifestaţii la care au 
participat aproximativ 200.000 de 
persoane în centrul capitalei, care au 
denunţat adoptarea unor legi împotriva 
manifestanţilor considerate represive.

Uniunea Europeană s-a declarat 
„şocată“ de violenţele din Ucraina, 
avertizând Kievul cu „posibile acţiuni“ 
şi „consecinţe“ asupra relaţiilor bilat-
erale. 

„Deplângem, în termenii cei mai puter-
nici utilizarea forţei şi violenţele", a de-
clarat preşedintele Comisiei Europene, 
Jose Manuel Barroso, adăugând că UE 
analizează „posibile acţiuni şi consecinţe 
asupra relaţiilor bilaterale".

„Este prematur să spun care vor fi  
aceste acţiuni; vor fi  decise la nivel colectiv. 
Suntem şocaţi de ultimele ştiri venite din 
Ucraina", a subliniat Barroso.
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 SUDOKU

Soluţia: în numărul următor

Soluţia partidei de sudoku 
de numărul trecut este:

Berbec 
(21 mar. - 20 apr.) 
Cineva nu îşi respectă o promi-
siune în legătură cu o sumă de 

bani datorată. Astăzi ar fi  bine să daţi dovadă de 
mai multă fl exibilitate în relaţiile cu prietenii şi 
familia. Spre seară, este posibil să primiţi o veste în 
legătură cu locul de muncă.

Taur 
(21 apr. - 20 mai)
Pe plan profesional, eforturile 
susţinute din perioada precedentă 

încep să dea roade. Din cauza atmosferei tensio-
nate, relaţiile cu cei din jur pot avea de sferit. Aveţi 
tendinţa să vă asumaţi prea multe riscuri. Vă 
recomandăm să fi ţi mai prudent.

Gemeni 
(21 mai - 22 iun.)
Partenerul de viaţă vă face reproşuri 
neîntemeiate. Vă sfătuim să vă 

păstraţi calmul şi să evitaţi o confruntare. Ar fi  bine 
să acordaţi mai multă atenţie familiei şi, în special, 
partenerului de viaţă. Temperaţi-vă nervozitatea în 
discuţiile cu o persoană mai în vârstă.

Rac 
(23 iun. - 22 iul.)
Sunteţi nevoit să vă ocupaţi de 
probleme fi nanciare mai vechi. S-ar 

putea să fi ţi implicat într-un scandal la locul de 
muncă din cauza bârfelor. Dacă vi se propune o 
colaborare, vă recomandăm să nu refuzaţi. Ar fi  
bine să vă consultaţi şi cu partenerul de viaţă.

Leu 
(23 iul. - 22 aug.)
Faceţi impresie cu seriozitatea de 
care daţi dovadă. Puteţi să vă faceţi 

planuri pe termen lung. Profi taţi de contextul 
favorabil de astăzi pentru a vă rezolva problemele 
importante. Vă sfătuim să nu neglijaţi viaţa de 
familie.

Fecioară
(23 aug. - 22 sep.)

 Aveţi de rezolvat multe probleme 
la locul de muncă, dar colegii nu se 

grăbesc să vă ajute. Dacă nu vă stăpâniţi ner-
vozitatea, riscaţi să faceţi afi rmaţii pe care le veţi 
regreta. Vă recomandăm să vă menajaţi sănătatea 
şi să vă odihniţi mai mult. 

Balanţă 
(23 sep.  -  23 oct.)
Deveniţi impulsiv din cauza unor 
neînţelegeri cu şeful direct. Fiţi 

prudent în afi rmaţii. Vă sfătuim să vă stăpâniţi 
nervozitatea în discuţiile cu partenerul de viaţă, 
altfel riscaţi să tensionaţi atmosfera din familie. 
După-amiaza, lucrurile merg spre bine.

Scorpion 
(24 oct. - 21 nov.)
În cursul dimineţii primiţi o veste 
pe care o aşteptaţi de mult timp, în 

legătură cu plecarea într-o călătorie. Aveţi un suc-
ces deosebit în afaceri. Relaţiile cu colaboratorii 
sunt foarte bune. Vă sfătuim să aveţi răbdare. Nu 
alergaţi după rezultate imediate.

Săgetător
 (22 nov. - 21 dec.)

Sunteţi cam irascibil, din cauza stre-
sului şi a oboselii acumulate. Evitaţi 

discuţiile în contradictoriu. Aveţi un program foarte 
încărcat. La serviciu, este posibil să preluaţi o parte 
din sarcinile unui coleg. S-ar putea ca lipsa banilor 
să vă deranjeze mai mult ca de obicei.

Capricorn 
(22 dec. - 20 ian.)
În cursul dimineţii, colaborarea cu 
un coleg de serviciu vă dă dureri de 

cap. Totul porneşte de la nişte bani. Se pare că nu 
vă înţelegeţi asupra unor condiţii. Vă sfătuim să 
evitaţi disputele şi să căutaţi o soluţie. Încercaţi să 
nu îi judecaţi pe cei din jur.

Vărsător 
(21 ianuarie - 18 februarie)
Din cauza unor evenimente 
neprevăzute, nu vă puteţi respecta 

programul stabilit. Vă sfătuim să nu vă puneţi mari 
speranţe într-o afacere demarată recent. Amânaţi 
deciziile importante şi nu vă lăsaţi condus de 
impulsuri de moment!

Peşti 
(19 feb. - 20 mar.)
Începeţi o activitate care vă poate 
aduce avantaje materiale, cu 

condiţia să vă temperaţi spiritul critic. Este re-
comandabil să fi ţi conciliant în discuţiile cu colegii 
de serviciu şi cu partenerul de viaţă. Vă sfătuim să 
acordaţi mai multă atenţie familiei.

Calculatoarele lente pot 
avea impact asupra sănătății
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 STUDIU

Calculatoarele insufi cient 
de puternice pot fi  o 

mare sursă de stres, fără a 
mai pune la socoteală faptul 
că îi împiedică pe utilizatori 
să se dedice altor activități, 
benefi ce pentru sănătate, 
arată un sondaj recent, pre-
luat de metronews.fr. 

Calculatorul este depar-
te de a fi  recomandat, din 
punct de vedere al sănătății, 
pentru ochi, spate și creier, 
și cu atât mai puțin când 
pune răbdarea la încercare. 
Este cazul majorității utiliza-
torilor și într-o măsură mai 
mare decât s-ar crede, potri-
vit sondajului realizat online 
de Harris Interactive pe 2.025 
de adulți americani. Studiul 

arată că oamenii pierd în me-
die două ore pe săptămână 
din cauza vitezei mici a cal-
culatorului, lucru care îi 
obosește mai mult decât ar 
trebui, fără a mai vorbi de 
faptul că se și enervează. 

Acest fenomen ar putea 
avea efecte durabile asupra 
sănătății. Lucrând un an la un 
calculator nu destul de puter-
nic, utilizatorul pierde mai 
mult de o lună așteptând să 
pornească, să deschidă anu-
mite programe sau să rea-
lizeze alte lucruri care se fac 
de obicei rapid. Este un timp 
prețios fi indcă, întrebați ce ar 
face dacă nu ar pierde acest 
timp la calculator, 31% din 
adulții intervievați au spus că 
ar face mai multă mișcare, iar 
26% ar dormi mai mult. 

Lipsa de timp îi împiedică 
pe unii să mănânce sănătos: 
37% dintre americanii 
chestionați au spus că ar sta 
mai mult la masă sau ar găti 
în loc să mănânce de la fast-
food. „Un calculator lent duce 
nu numai la pierdere de timp, 
care ar putea fi  folosit pentru 
îmbunătățirea sănătății, ci este 
și o mare sursă de frustrare și de 
stres constant, două lucruri ne-
faste pentru sănătate”, afi rmă 
o specialistă, referindu-se la 
rezultatele sondajului. 

În mod paradoxal, 45% 
dintre persoanele intervievate 
au spus că lucrul la un calcu-
lator prea lent este la fel de 
epuizant ca o ședință intensă 
de sport. În afară de schim-
barea calculatorului, există 
metode simple pentru a con-
tracara această neplăcere: 
pauză din două în două ore, 
efectuarea unor mișcări de 
întindere și o poziție bună la 
birou, cu ecranul la nivelul 
ochilor și cu spatele lipit de 
spătarul scaunului. 

Calculatorul este departe de a �  recomandat, 
din punct de vedere al sănătății, pentru ochi, 
spate și creier, și cu atât mai puțin când pune 

răbdarea la încercare.
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MECI DE PREGĂTIRE

Primul amical,  
prima înfrângere

Universitatea Cluj a disputat primul 
meci test în cadrul cantonamentu-
lui din Turcia, în compania formaţiei 
Cernomoreţ Odesa, locul 5 în prima ligă a 
Ucrainei. Alb-negrii au cedat, scor 0-2, iar 
în repriza secundă au ratat şi o lovitură 
de la 11 metri, prin Max Nicu. Pentru 
Cernomoreţ au punctat Arjanov în minu-
tul 27 şi Didenko (min. 60). Potrivit site-
ului oficial al „şepcilor roşii”, antrenorul 
Mihai Teha a trimis în teren, în prima 
repriză următoarea echipă: Niculescu - 
Ciupe, Abrudan, I. Rada II, Gercaliu - Ka-
rim Boutadjine, Lungu - Cristocea, Borza, 
Calcan - Lemnaru. În actul secund, Uni-
versitatea a evoluat în formula: E. Dolha 
- Martac, Z. Szilagyi, Ninu, Târnăcop - 
Takacs, Bucşă, I. Neag, Max Nicu - G. Ene, 
Machado. „U” Cluj va disputa următorul 
meci amical, mâine, de la ora 17.00, cu 
Wiener Neustadt.

CFR CLUJ

Au stabilit primii  
adversari

Oficialii clubului de fotbal CFR Cluj 
au obţinut acordul echipelor Ludogoreţ 
Razgrad şi SV Ried pentru disputarea a 
două meciuri de verificare, în cadrul sta-
giului de pregătire din Atnalya. Astfel, 
vişinii vor întâlni în primul joc test pe 
campioana Bulgariei, Lugodoreţ, echipă 
la care este legitimat şi fostul internaţional 
al României, Cosmin Moţi. Meciul va avea 
loc la data de 25 ianuarie. Cel de al doilea 
amical se va disputa în 28 ianuarie în com-
pania ocupantei locului 5 în prima ligă 
austriacă, SV Ried. Cele două meciuri vor 
fi primele pentru Vasile Miriuţă în calitate 
de antrenor principal al CFR Cluj.

AUSTRALIAN OPEN

Capăt de drum  
pentru Halep

Jucătoarea română de tenis Simona 
Halep (foto) a fost învinsă, scor 3-6, 0-6, de 
Dominika Cibulkova şi a părăsit turneul 
australian de Grand Slem, în faza sfer-
turilor de finală. Halep a începu ezitant 
meciul şi l-a terminat prost, adversara sa 
fiindu-i superioară la toate capitolele. În 
ciuda înfrângerii Simona Halep, locul 11 
WTA înaintea turneului de la Melbourne, 
va urca o poziţie în clasamentul mondial 
şi va deveni a treia jucătoare din România 
care intră în top 10 mondial, după Virginia 
Ruzici şi Irina Spîrlea. Pentru performanţa 
sa de la Australian Open, Halep va primi 
un cec în valoare de 174.600 de euro şi 430 
de puncte în clasamentul WTA.

POLO

CSM Oradea a făcut  
scor cu Sportul

Campioana României la polo pe apă 
CSM Digi Oradea s-a impus categoric în 
primul meci al turneului de la Bucureşti, 
scor 16-8, în faţa celor de la Sportul 
Studenţesc. Jucătorii orădeni sunt deja 
calificaţi în semifinalele Super Ligii de 
polo pe apă astfel că, în meciul cu Sportul 
au evoluat fără nicio emoţie şi le-au oferit 
„studenţilor” bucureşteni şansa de a ter-
mina primele două reprize la o diferenţă 
de numai două goluri, scor 7-5 pentru 
CSM. În partea a doua a meciului, cam-
pionii din Oradea s-au dezlănţuit şi şi-au 
adjudecat confruntarea la o diferenţă de 
8 goluri, scor final 16-8 şi se pregătesc 
de următorul meci, cel cu Dinamo, care 
a trecut în cealaltă partidă a turneului de 
Steaua, cu scorul de 9-8. Campioana CSM 
Digi Oradea este lider în clasament, cu 
54 de puncte, urmată de Steaua, cu 45 de 
puncte, Dinamo, cu 35 puncte şi Sportul 
Studenţesc, cu 35 de puncte.

Lucian Bute, atacat de propriul antrenor

Victorie cu autograf  
de la Senocico

Joi, 23 ianuarie 2014 • Nr. 489 | 

 BOX

A trecut aproape o 
săptămână de la în-

frângerea lui Lucian Bute 
în meciul pentru centurile 
mondiale WBC Diamond 
şi NABF la categoria semi-
grea, dar meciul continuă 

să suscite comentarii. 
Pugilistul român a fost, 
surprinzător, aspru criticat 
chiar de cel care se ocupă 
de pregătirea lui, antrenor-
ul Stephane Larouche şi, la 
fel de surprinzător, apărat 
de adversarul din ring, Jean 
Pascal.

Bute nu e terminat
Tehnicianul care-l 

antrenează pe Lucian Bute, 
Stephane Larouche a declarat 
recent că ia în calcul varianta 
întreruperii colaborării. „Nu 
e capabil să lovească. Nu poţi 
să câştigi o luptă când eşti prea 
precaut şi ezitant în a lovi. Nu 
am nicio explicaţie pentru ce s-a 
întâmplat. Eu am mândria mea, 
iar Lucian trebuie să găsească 
răspunsuri la ceea ce s-a întâm-
plat, altfel nu-l voi mai însoţi la 
ring. Credibilitatea lui este la 
pământ şi are nevoie de o pauză 
lungă”, a declarat Larouche, 
la o emisiune a unui post 
de radio din Quebec. Nu de 
aceaşi părere este promo-
torul lui Jean Pascal, Yvon 
Michel, care a declarat că Lu-

cian Bute face parte din elita 
mondială şi este „departe de a 
fi terminat”. „Bute e departe de 
a fi terminat. El face parte din 
elita mondială. Bute a primit în 
meciul cu Pascal lovituri care 
pe alţii i-ar fi doborât”, a spus 
promotorul lui Jean Pascal. 
„Am spus mereu că un meci 
revanşă are loc atunci când 
acest lucru este dorit de public. 
Dacă se va dori acest lucru, ne 
vom adapta circumstanţelor”, 
a adăugat Yvon Michel. 
Reamintim că Lucian Bute a 
fost învins la puncte de ca-
nadianul Jean Pascal, într-un 
meci contând pentru centuri-
le WBC Diamond şi NABF la 
categoria semigrea, dispu-
tat, duminică 19 ianuarie, la 
Centre Bell din Montreal.

� Patrice�Podină
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 LIGA NAŢIONALĂ

Derby-ul Ardealului în handbal-
ul feminin a avut de toate şi o 

câştigătoare meritată.  „U” Jolidon s-a 
impus mai clar decât o arată scorul fi-
nal, 25-20, iar performera meciului 
a fost căpitanul universitarelor Mi-
haela Ani Senocico, printr-o evoluţie 
care a dat aplomb coechipierelor 
sale şi l-a împins înspre meditaţie pe 
selecţionerul Gheorghe Tadici.  

Repriza Zalăului,  
finalul Clujului
Prima repriză s-a scurs într-o notă 

obişnuită unei întâlniri în care am-
bele combatante ştiau că nu au voie să 
greşească şi că orice eroare se poate în-
toarce împotriva lor. Cu Gheorghe Tadi-
ci extrem de liniştit pe banca tehnică, 
sălăjencele au dat senzaţia că au preluat 
starea de spirit şi siguranţa tehnicianului 
lor. Au condus două treimi din primul 
act al întâlnirii şi, oricât de mult au greşit, 
scorul a fost de partea lor până în minu-
tul 21 al meciului când universitarele au 
reuşit să egaleze şi să pună un avantaj 
minim pe tabela de marcaj. A fost declicul 
de care aveau nevoie elevele lui Horaţiu 
Paşca pentru a face diferenţa într-un fi-
nal de primă repriză în care au fost dom-
inate mental, dar nu şi tactic. Pivotările 
uluitoare ale Florinei Chintoan pe semi-
cerc, pasele perfecte ale Simonei Vintilă 
şi experienţa Mihaelei Ani Senocico au 
pompat adrenalină în venele mai tinere-
lor lor colege, iar finalul a fost la discreţia 
„studentelor” care şi-au adjudecat prima 
repriză la o diferenţă de trei goluri, deloc 
liniştitoare pentru o partidă a cărei rivali-
tate s-a transpus din tribune până în teren 
şi pe băncile tehnice. Pe finalul primului 
act, Gheorghe Tadici a cerut time-out 
încercând să-şi resusciteze echipa, dar 
clujencele au fost sigure de succesul tem-
porar, şi datorită prestaţiei portarului 
Măzăreanu care prin intervenţiile sale a 
turnat „plumb” în braţele de aruncare ale 
sălăjencelor. Scor la pauză: „U” Jolidon 
Cluj - HC Zalău 13-10 şi peste 1.000 de 
oameni aşteptau deznodământul „cla-
sicului” de Ardeal.

Standing ovation  
Senocico
Patru minute s-au scurs din actul se-

cund până să se marcheze primul gol. 
Universitatea primeşte aruncare de la 7 

metri şi selecţionerul României, Gheor-
ghe Tadici iese la rampa fiind oprit cu 
greu să nu pătrundă în teren. Senocico 
transformă pentru 14-10, apoi Zalăul 
ratează atacul poziţional şi Vintilă face 
diferenţa, 15-10. Momentul psihologic 

al meciului s-a produs în minutul 42 al 
meciului când Senocico este eliminată 
pentru 2 minute, Zalăul are 7 metri, 
dar Enache apără fenomenal. Oas-
petele cedează, iar căpitanul univer-
sitarelor, Mihaela Ani Senocico iese la 
rampă. Impecabilă de la linia de 7 metri, 
vizionară pe faza de atac, ucigătoare 
de la 9 metri şi redutabilă în apărare, 
Seno a făcut încă o dată un meci pe care 

selecţionerul îl va povesti nepoţilor. 
O menţiune specială pentru Ana Ma-
ria Măzăreanu, portăriţa Universităţii, 
care prin cele peste 15 intervenţii bune 
le-a blocat psihic pe jucătoarele lui Tad-
ici, incapabile să scuture plasa porţii 
apărate de una dintre cele mai tinere 

portăriţe din Liga Naţională. Duelul is-
toric dintre Cluj şi Zalău s-a terminat în 
avantajul Universităţii, scor 25-20, care 
ia astfel o opţiune importantă pentru a 
termina sezonul regulat pe poziţia a III-
a a clasamentului, cu şanse reale de a fi 
medaliate cu bronz după faza play-off a 
campionatului. 

� Patrice�Podină

Un meci «U» Jolidon - HC Zalău a fost şi va � mereu  
unul încrâncenat, indiferent de caracterul o�cial sau  

amical. A fost un meci între două echipe care se luptă pentru 
cali�carea în play-o� şi, sincer, îmi doresc ca la �nalul 

campionatului, atât noi, cât şi HC Zalău să ne cali�căm în 
play-o�. În astfel de meciuri nu există favorită şi nicio echipă nu 

porneşte cu prima şansă, tocamai de aceea victoria noastră este cu 
atât mai specială”, Cosmin Sălăjan, director sportiv „U” Jolidon Cluj.

Fo
to

: D
an

 B
od

ea
 ©

 T
ra
ns
il
va
ni
a 
R
ep
or
te
r



12 MAGAZIN

2013, unul dintre cei mai calzi 
ani din ultimii 133 de ani

ÎN FAMILIE

Kevin Costner îşi 
serbează sărbătorirea a 
59 de ani la Disneyland

Actorul Kevin Costner, care sâmbătă a 
împlinit vârsta de 59 de ani, îşi va sărbători 
ziua de naştere în parcul de distracţii Disn-
eyland, din California.

„Merg la Disneyland cu fi ul meu de şase 
ani, cu fi ul meu de patru ani şi cu fi ica mea, 
în vârstă de trei ani. Nu este doar pentru ziua 
mea de naştere, este o săptămână pe care o vom 
petrece împreună", a spus actorul într-un 
interviu, în timpul emisiunii „Daybreak“, 
din Marea Britanie, informează femalefi rst.
co.uk. Actorul Kevin Costner are şapte 
copii, din trei relaţii diferite, ultimii trei 
copii - Cayden Wyatt  Costner, Hayes Lo-
gan Costner şi Grace Avery Costner fi ind 
rezultaţi din cea de-a treia căsătorie a artis-
tului cu Christine Baumgartner.

NBC 

„� e Ellen DeGeneres 
Show“ va �  difuzată 
în China

Emisiunea „The Ellen 
DeGeneres Show“, care 
emite pe reţeaua de 
televiziune americană 
NBC, va fi  difuzată 
în China, fi ind pri-
ma producţie de gen 
transmisă în această ţară, 
au anunţat marţi distribui-
torii americani şi chinezi. 

Emisiunea „The Ellen DeGe-
neres Show“, care a ajuns la cel de-al 11-lea 
sezon, poate fi  urmărită în China pe reţeaua 
online Sohu Video, la 48 de ore după trans-
miterea sa în SUA şi cu subtitrare în limba 
chineză, au anunţat reprezentanţii compa-
niilor Sohu.com Inc şi Time Warner Inc.

„Ni hao! Ni Hao. Ni hao, y'all!“ („Bună, 
tuturor", n.r.), şi-a salutat Ellen DeGeneres 
publicul la începutul emisiunii de marţi, 
adăugând în glumă: „Este aceişi emisiune, 
dar va avea subtitrare şi se va numi «The Hap-
py Lady Dance Hour»".

Transmisă de luni până vineri, timp de o 
oră, „The Ellen DeGeneres Show“ este una 
dintre cele mai urmărite emisiuni de di-
vertisment din Statele Unite, cu o audienţă 
cuprinsă între 3 şi 4 milioane de spectatori. 

Ellen DeGeneres, prima vedetă din 
tele viziunea americană care a dezvăluit 
în direct că este lesbiană, în 1997, a primit 
o stea pe Walk of Fame din Hollywood, 
într-o ceremonie care a avut loc în septem-
brie 2012, la Los Angeles. Tot în 2012, DeGe-
neres a primit şi cel mai prestigios premiu 
de comedie din industria de divertisment 
din Statele Unite ale Americii - Mark Twain 
Prize for American Humor. 
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Emisiunea „The Ellen 

transmisă în această ţară, 
au anunţat marţi distribui-
torii americani şi chinezi. 

Emisiunea „The Ellen DeGe-

Fiecare nou an nu va �  
neapărat mai cald decât 

precedentul, însă, cu 
nivelul actual al gazelor 

de seră din atmosferă, 
cercetătorii estimează 
că � ecare nou deceniu 

va �  mai cald decât 
anteriorul, potrivit 

NASA.

 RAPORT NASA

Anul 2013 a fost unul dintre cei mai 
calzi, pe glob, de când s-a început 

colectarea datelor despre temperaturi, 
în 1880, fapt ce confi rmă tendinţa de 
încălzire a planetei, potrivit celor mai 
recente rapoarte realizate de NASA şi 
de National Oceanic and Atmospheric 
Administration. 

Temperatura medie combinată 
rezultată din datele colectate la nive-
lul continentelor şi al oceanelor a fost, 
în 2013, de 14,52 grade Celsius, cu 0,62 
grade mai mare decât media secolului 
al XX-lea.

Astfel, 2013 se situează pe locul al 
patrulea în topul celor mai calzi ani din 
ultimii 133, se precizează în raportul 
National Oceanic and Atmospheric Ad-
ministration (NOAA).

De altfel, toţi anii secolului al XXI-lea 
(2001 - 2013) se numără printre primii 15 
cei mai calzi, la nivel global, din 1880.

2010, 2005 şi 1998 ocupă, în ordine, 
primele trei locuri în topul celor mai calzi 
ani, din 1880. Totodată, 2013 este al 37-
lea an consecutiv cu o temperatură me-
die superioară celei a secolului al XX-lea.

În medie, temperatura globului a 
crescut cu 0,06 grade pe deceniu, din 
1880 până în 2013.

Estimările realizate de NASA pen-
tru anul trecut sunt foarte uşor diferite 
de cele ale NOAA.

Astfel, potrivit NASA, 2013 a fost al 
şaptelea cel mai cald an de pe glob din 
1880, cu o medie de 14,6 grade Celsius, 
cu 0,6 grade mai ridicată decât media 
secolului al XX-lea.

Tendinţa generală de încălzire 
a planetei nu poate fi  negată, spun 
specialiştii NASA, care adaugă că este 
necesară monitorizarea evoluţiei tem-
peraturilor pe termen lung.

Fiecare nou an nu va fi  neapărat mai 
cald decât precedentul, însă, cu nivelul 
actual al gazelor de seră din atmosferă, 
cercetătorii estimează că fi ecare nou 
deceniu va fi  mai cald decât anteriorul, 
potrivit NASA.

Dioxidul de carbon (CO2), princi-
palul gaz cu efect de seră, care provine 
mai ales din arderea combustibililor şi 
din alte activităţi industriale, se află la 
cel mai înalt nivel din ultimii 800.000 
de ani. În 1880 era de 285 de părţi pe 
milion şi depăşea 400 de părţi pe mil-
ion în 2013.

Încălzirea planetei afectează 
gheţurile arctice, fapt care determină 
creşterea nivelului oceanelor, 
ameninţând populaţiile care trăiesc pe 
coaste.
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